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ÚVODNÍK a STRAŠECKÉ ČARODĚJNICE VE FOTOGRAFII

Co se mi to dnes honí hlavou? 
Nějak se mi nechce začínat Úvodník opět popisem nádhery 

jara, byť se  to samo nabízí. Připadá mi to sobecké a neso-
lidární vůči lidem, kteří na  jaro nemají ani pomyšlení, kte-
rým je vcelku jedno, jaké je roční období. Pozitivně asi vní-
mají, že je alespoň teplo. Mám na mysli především uprchlíky 
z válkou sužované Ukrajiny. 

I u nás je samozřejmě spousta těch, kterým je těžko za kaž-
dého počasí, mohou si ale postěžovat či řešit své problémy 
v  domácím prostředí a  v rodném jazyce, což je výhoda, 
kterou si možná ani neuvědomují. Pro většinu má nejvyšší 
prioritu jeho trápení. 

To, jestli se přes vlastní případné potíže dokážeme věnovat 
a  s pochopením pomáhat ukrajinským běžencům, záleží 
na schopnostech a možnostech každého z nás. Takových lidí 
není ve  Strašecí málo, jen se  o  nich veřejně neví. Za  ně 
všechny mluví například činnost bývalého středoškolského 
učitele Lukáše Duška, který bezplatně učí ukrajinské ženy 
češtinu a pomoci se snaží i jako aktivista v projektu Braňme 
Ukrajinu! 

Přečtěte si v  rubrice Téma, kde jsou i  krátké autentické 
příběhy některých jeho svěřenkyň. 

Jsme šťastní, že je v naší zemi klid a s nadšením se vrháme 
do všeho, co bylo po dobu covidu pozastavené. 

Rubrika Kultura je opět zaplněná nabídkami na pravidelné 
i  jednorázové akce, stačí si jen vybrat. V  muzeu je ještě 
do půlky června možné navštívit kouzelnou výstavu Panenky 
nestárnou. Vzápětí ji vystřídá Kouzelný svět Kinder, další 
výstava cílená především na malé návštěvníky. Klub cesty 
za  poznáním zve na  přednášku Přežije člověk antropocén?, 
která uzavírá letošní přednáškový cyklus a  osloví spíš 
dospělé a jako vždy ji povede vysoce erudovaná přednášející. 
Při jarním výletu tentokrát zavede Klub své příznivce 
na Podblanicko. Přihlaste se co nejdříve! 

Na výstavu lze zavítat během léta i  do  Městské galerie 
V. Olivy. Známý fotograf přírodních krás Vilém Žák zaměřil 
tentokrát fotoaparát na  běžné rostliny. Výsledkem jsou 
překrásné velkoformátové snímky, jejichž soubor autor 
nazval Něžná krása kolem nás. 

Byli jste někdy na  křtu nové knihy? Taková možnost 
se nabízí začátkem června v městské galerii, kde strašecká 
autorka Jana Krobová alias Johana Kral představí svůj právě 
vydaný společenský román Probudit se jako delfín. 

Pokaždé si s  chutí přečtu jeden z  pravidelných příspěvků 
městské knihovny Tipy od  knihovnice. Zatím mě žádný 
nezklamal, doporučené tituly byly přesně podle mého gusta. 

Stane se, že v některém čísle měsíčníku chybí rubrika Sport, 
protože redakce nemá k dispozici žádné příspěvky. Tentokrát 
jsme zařadili rozhovory hned se dvěma úspěšnými sportovci, 
na které mohou být Strašečtí opravdu hrdí. Boxer Miloš Bartl 
je fakt borec, je velká radost si s ním povídat.  
 Stejně tak i s mladým Kryštofem Brezíkem, který září v bas-
ketu. Oba mají společnou úžasnou skromnost a neokázalost, 
i když by mohli být na své výkony právem pyšní. 

Přejeme příjemné počtení! 
Lída Faflíková 
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Mackova hora je nezastavitelnou plochou 
Historicky významným bylo projednání změny územního 

plánu města, kdy zastupitelstvo svým usnesením vyhovělo 
požadavku obyvatel, který vzešel z  prvního místního re-
ferenda v  našem městě. Bývalá tzv. průmyslová zóna 
severozápad (Mackova hora) je touto změnou nezasta-
vitelnou plochou, tedy plochou přírody a krajiny. 

Další změna územního plánu se nekoná 
V  druhé (dnes jediné) průmyslové zóně severovýchod 

naopak zastupitelstvo nepořídí změnu územního plánu, kte-
rá měla spočívat ve změně stanovené výškové hladiny zásta-
veb z 12 m na 15 m. O tuto změnu požádala společnost RG 
ALPHA a. s. Praha. 

Schválení grantových příspěvků 
Zastupitelstvo po  projednání majetkoprávních záležitostí 

schválilo přidělení grantových příspěvků v  celkové výši 
483  230  Kč Domu dětí a  mládeže (70  100  Kč), Hokejba-

lovému klubu (69 800 Kč), TJ Sokol (243 130 Kč) a Sportov-
nímu centru (100 200 Kč). 

Jmenování členů Komise pro tepelné 
hospodářství 

V návaznosti na  své rozhodnutí z února o zřízení Komise 
pro tepelné hospodářství, na  tomto zasedání zastupitelstvo 
jmenovalo jedenáct jejích členů. Komise má za  úkol 
na zasedání zastupitelstva v  červnu předložit návrh zadání 
variantní analýzy rozvoje tepelného zásobování v  našem 
městě. Složení výborů a  komise zastupitelstva města je 
uvedeno na webových stránkách města. 

Stanovení počtu členů v příštím 
zastupitelstvu 

Pro nadcházející volební období stanovilo zastupitelstvo 
stejný počet svých členů, tedy dvacet jeden. 

Jiří Tláskal

Schválení dostavby 
kanalizace 

Rada města schválila nabídky společ-
ností Technické služby a  Metrostav 
na  dostavbu kanalizace a  opravu ko-
munikace v  ulici Fortna za  celkovou 
částku pět miliónů sedm set tisíc ko-
run. 

Schválení rekonstrukce 
sociálního zařízení 

Rada města též schválila nabídku spo-
lečnosti DOMISTAV CZ a.  s., Hradec 
Králové ve výši milión sto padesát tisíc 
korun na  rekonstrukci sociálního zaří-
zení v Okresním domě, které užívá Po-
licie ČR. 

Schválení zakázky na stavbu 
parkoviště 

Na základě výběrového řízení rada 
města přijala nabídku společnosti 
Metrostav Infrastructure a.  s., Praha 
na  zakázku stavby parkoviště v Křivo-
klátském sídlišti ve  výši šest miliónů 
pět set tisíc korun. 

Jiří Tláskal

Vybráno z 88. zasedání rady města ze dne 11. dubna

Vybráno z 22. zasedání zastupitelstva města ze dne 28. dubna

Pátý ročník srazu veteránů 
Srdečně zveme všechny jezdce, jezdkyně, řidiče a milovníky historických vozidel s vůní benzínu na pátý ročník 
AUTOMOTO VETERÁNŮ. 
Vozy se  začnou sjíždět v 9:00  hodin na  Komenského náměstí v  Novém Strašecí. Každý zúčastněný získá 
pamětní list a drobnosti pro radost. 
Na náměstí bude také doprovodný kulturní program s prvorepublikovou módní přehlídkou Athelier Cakee, 
taneční skupinou Veteráni, hudební skupinou Ágnes a Standou Hložkem. V 12:15 h se vozy vydají na spanilou 
jízdu. Stejně jako v  loňském roce je zastávka ve  Stochově, kde budou mít možnost účastníci spanilé jízdy 
předvést své mazlíčky. Zde se o hudební vložku postará Jakub Machulda ( Elvis Presley). 
Na Bucku se mohou účastníci těšit na  celodenní bohatý kulturní program, kde vystoupí hudební skupina 
OLYMPIC REVIVAL, JIŘÍ SCHELINGER REVIVAL, STANDA HLOŽEK, skupina ÁGNES, RETRO DISCO. Chybět opět 
nebude ani taneční vystoupení pořadatelské skupiny VETERÁNI. 
Těšíme se na vás. 

Ivana Kloučková
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Oprava chodníku 
Rada města odsouhlasila opravu 

chodníku mezi domy č.  p. 821 a 823, 
kterou provedou Technické služby za 
50  313 Kč, přičemž společenství vlast-
níků bytových jednotek bude hradit 
materiál za 20 000 korun. 

Ukončení smlouvy s ČEZ 
Energo na vybudování 
kogenerační jednotky 

Rada města v loňském roce souhlasila 
s  pronájmem části kotelny zásobující 
přilehlé nemovitosti (Žižkovo náměstí, 
bytový dům v  Zahradní, část soused-
ního komerčního areálu). 

Účelem pronájmu byla instalace koge-
nerační jednotky společností ČEZ Ener-
go s.  r. o. a dále rekonstrukce souvise-
jících technologií.  

Kogenerační jednotka vyrábí elek-
trický proud. Teplo vznikající při této 
činnosti je dodáváno provozovateli 

tepelného zásobování – společnosti 
Technické služby Nové Strašecí s.  r. o. 
a následně odběratelům. Energie z ko-
generační jednotky pokrývá část poža-
dovaného tepla a  zpravidla je systém 
navržen tak, že pokrývá požadavky 
v  letních měsících a  v zimních se  pak 
připojují další zdroje (plynové kotle). 
Výhodou tohoto řešení je skutečnost, 
že město nemusí financovat tento zdroj 
a teplo, které je kogenerační jednotkou 
dodáváno, je levnější než to vyrobené 
klasickými plynovými kotli. 

Náklady na instalaci kogenerační jed-
notky včetně všech souvisejících nákla-
dů měly být financovány ze  strany 
nájemce – ČEZ Energo s. r. o. 

V  rozpočtu města je pro letošní rok 
dále vyčleněna částka 1,7 mil. Kč, která 
měla být využita na rekonstrukci zbylé 
části městské kotelny (elektroinstalace, 
plynové kotle, apod.). V  jejím rámci 
mělo dojít k  navýšení výkonu celé 
plynové kotelny, a  to na  základě 

vyhodnocení topné sezóny 2020/21. 
Bylo totiž shledáno, že v  zimních 
měsících má plynová kotelna nedosta-
tečný výkon. 

Městský úřad byl však informován, že 
Společenství vlastníků bytových jedno-
tek Zahradní č. p. 1032-1033-1034 vy-
povědělo Technickým službám smlou-
vu o dodávce tepla. 

To znamená, že již není možné insta-
lovat do  této kotelny kogenerační 
jednotku a smlouvu se společností ČEZ 
Energo s. r. o. je nutné ukončit s tím, že 
jí bude třeba uhradit cca 360  tis. Kč 
za dosud vynaložené náklady. 

Rada tuto záležitost projednala a jako 
jediné možné řešení odsouhlasila 
ukončení smlouvy se  společností ČEZ 
Energo, aby se  dál nezvyšovaly jí 
vkládané prostředky. Následná jednání 
pak povedou k  domluvě o  formě 
ukončení smluvního vztahu. 

Jiří Tláskal

Vybráno z 89. zasedání rady města ze dne 25. dubna 

Vybráno z 90. zasedání rady města ze dne 9. května
Souhlas s úpravou střechy a stavbou 
parkovacího pásu 

Na základě výběrového řízení rada města odsouhlasila 
cenovou nabídku společnosti RYTA s. r. o. Rokycany ve výši 
1 660 810 Kč na  stavební úpravu střechy na domě č. p. 57 
v Palackého ulici (holičství). Obdobně rada města rozhodla 
o přidělení zakázky na stavbu parkovacího pásu v ulici Jiřího 

Šotky společnosti REVITAL GRAND s.  r.  o. Praha za  cenu 
798 460 Kč. 

Souhlas s výběrovým řízením 
Rada města vyhlásila výběrové řízení na  dodavatele 

vzduchotechniky do budovy polikliniky a školní jídelny. 
Jiří Tláskal

Průzkum spokojenosti a názorů obyvatel města 
V březnu a dubnu měli obyvatelé města možnost zúčastnit se průzkumu spokojenosti prostřednictvím 
elektronických nebo papírových dotazníků. Velmi nás těší, že se zúčastnilo téměř 800 respondentů, kteří 
nejen hodnotili jednotlivé aspekty života v  našem městě, ale mnohdy využili i možnosti vyjádřit své 
názory a podněty formou komentáře a slovního hodnocení. 

V příštím vydání měsíčníku Vám přineseme přehled hlavních výsledků a výstupů tohoto průzkumu. 

Komise pro informovanost a komunikaci
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Skladové haly na  Mackovce nechceme, to byl jednoznačný 
vzkaz občanů našeho města v referendu na podzim roku 2020. 
Od  té doby probíhal proces změny územního plánu, jehož 
podstatou je potvrdit stávající využití dotčeného území. 

Zastupitelstvo města přijalo ve  čtvrtek 28.  dubna 2022 
usnesení, kterým vydává změnu č. 3 Územního plánu, čímž 
definitivně potvrdilo Mackovu horu jako plochu přírody 
a  krajiny. Jelikož sdružení Společně pro Nové Strašecí 
a Pecínov považuje tuto lokalitu a s ní spojenou otázku ochrany 
životního prostředí za  jednu ze  svých priorit, rádi bychom 
na  tomto místě čtenářům celý proces, jenž skončil vítězstvím 
zdravého rozumu, zrekapitulovali: 

Červenec 2015 
Jednání rady města se  zúčastnil zástupce konkrétní spo-

lečnosti zabývající se  výstavbou průmyslových objektů. 
V  zápise ze  zasedání, který je stále veřejně dostupný, není 
o  tomto setkání žádná další informace. To vzbudilo náš 
zájem, a  tak jsme se  na červencovém mimořádném zastu-
pitelstvu domáhali ucelené zprávy, o  čem radní s  develo-
perem jednali. Neúspěšně. Starosta města Karel Filip pouze 
pokrčil rameny s  tím, že nám nemůže nic říci. Případní 
investoři komunikovali s radními i v letech 2016 a 2017. 

Prosinec 2017 
Zastupitelstvo města vydalo nový Územní plán, jenž stále 

počítal s  využitím Mackovy hory coby průmyslové zóny. 
V některých ohledech šel schválený předpis ale mnohem dál. 
Jsou zrušeny regulativy, které měly původně výstavbu 
velkých průmyslových objektů značně omezovat. Na to jsme 
několikrát upozornili. Marně. Vedení města naivně věřilo, že 
podobu lokality, v  níž většina pozemků patří soukromým 
vlastníkům, zásadně ovlivní následnou územní studii. 

Naši zastupitelé pro nový Územní plán z  pochopitelných 
důvodů nemohli hlasovat. 

Listopad 2019 
Je rok po komunálních volbách, ve kterých jsme slíbili, že 

výstavbu hal na  Mackově hoře zastavíme. Jako poslední 

zbraň se  jevilo vyhlášení místního referenda, které jsme 
se  snažili protlačit zastupitelstvem. Současná koalice byla 
nicméně proti a  náš návrh skončil pod stolem. O  celé 
problematice se  alespoň začalo jednat na  strategickém 
výboru, kde jsme se  ve složitých debatách snažili kolegy 
přesvědčit o správnosti našeho řešení. 

Prosinec 2019 
Aktivní občané zahájili vlastní kampaň za  zelenou 

Mackovku. Pod jejich petici se nakonec podepsalo přes jeden 
tisíc občanů. Ukazuje se, že výstavbu ve  výše uvedené 
lokalitě nepodporuje nikdo z  místních zastupitelů, nebo 
se tak alespoň tváří. 

Červen 2020 
Přes počínající epidemii Covidu-19 se zastupitelé seznámili 

s  novým návrhem na  vyhlášení referenda, se  kterým 
souhlasil i strategický výbor. Debaty o znění otázek se táhly 
ještě několik dlouhých týdnů, nicméně v srpnu téhož roku je 
hlasování konečně vyhlášeno. Slavíme dílčí úspěch a věříme, 
že občané budování průmyslové zóny jasně odmítnou. 
Kampaně proti halám se  rázem účastní zastupitelé napříč 
politickým spektrem. 

Říjen 2020 
Občané města drtivou většinou souhlasili s  tím, aby 

se Mackova hora stala plochou přírody a krajiny, čímž bude 
na  dlouhou dobu zachována její stávající podoba. Byl 
zahájen proces, který ukončili zastupitelé vydáním důležité 
změny Územního plánu právě na  konci dubna letošního 
roku, jak jsme uvedli v prvním odstavci tohoto článku. 

Jsme moc rádi, že se  nám podařilo celý proces změny 
nastartovat, formou referenda získat většinový názor obča-
nů, a splnit tak jednu z priorit našeho volebního sdružení. 

Pavel Adelt, Alena Burešová, Pavel Novák, Jiří Verner 
zastupitelé za Společně pro Nové Strašecí a Pecínov

Mackova hora zůstane zelená

Společnost LIDL se  rozhodla nabídnout našim občanům 
lepší služby, to je dobrá zpráva, jenže si vybrala lokalitu, 
o  které občané našeho města rozhodli v  předloňském 
referendu, že má zůstat zelená a nezastavitelná. 

Teprve před několika týdny zastupitelstvo města potvrdilo 
změnu Územního plánu č. 3, ve které byla funkce ploch pro 
lehký průmysl a  skladování na  Mackově hoře změněna 
na plochu přírody a krajiny. 

V  tuto chvíli zde není možné postavit jakoukoli novou 
stavbu, tedy ani větší obchodní dům. To by bylo možné 
jedině po provedení další změny Územního plánu a také až 
v důsledku dalšího referenda. 

Anketa, která proběhla ve druhé polovině května, vze-
šla čistě z aktivity společnosti LIDL, není iniciována mě-
stem, ani z města není žádný příslib k realizaci záměru.  
 Každý, kdo se  zamýšlí nad tím, jestli by měl být větší 
obchodní dům vybudován, by si měl nejprve uvědomit, co 
město novou prodejnou nejen získá, ale také ztratí. 

My máme jasno, za  hlavní silnicí město rozvíjet nyní 
nechceme. 

Pavel Adelt, Alena Burešová, Pavel Novák, Jiří Verner 
zastupitelé za Společně pro Nové Strašecí a Pecínov

Potřebujeme nový obchodní dům LIDL?
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CČSH srdečně zve na Noc kostelů, která letos proběhne 
10.  června. Bývalá židovská synagoga, postavená v  roce 
1858, se  nachází na  jihozápadním okraji bývalé židovské 
čtvrti. Je to asi 150  metrů jihozápadně od  Komenského 
náměstí, v severní části ulice Aloise Jiráska s čp. 432. 

Pozdně klasicistní budova měla prostorný, vysoký sál a ga-
lerii pro ženy. V  roce 1933 a  následně 1951 prošla rekon-
strukcí. Náboženským účelům pro židovské obyvatele 
sloužila až do  nacistické okupace. Od  roku 1950  slouží 
k bohoslužebným účelům Církve československé husitské. Od 
29.  8. 2019 je kulturní památkou. Ve  srovnání s  jinými 
stavbami podobného stáří představuje v  regionu ojedinělou 
stavbu, zejména díky svému pozdně klasicistnímu archi-
tektonickému ztvárnění. 

Neméně zajímavá je i  historie Církve československé 
husitské (zpočátku pouze Církve československé, když 
přívlastek husitská se  připojil až v 70.  letech 20.  století), 
která vznikla 8.  1. 1920. Zásadní bylo hlásání evangelia 
v  rodném jazyce. Dalšími prioritami nové církve bylo 
zejména uplatňování zásady svobody přesvědčení, spolu-
účast laiků na  řízení církve a  zdobrovolnění kněžského 
celibátu. 

To vše a  mnohé další uslyšíte a  uvidíte na  Noci kostelů 
10.  6. ve  sboru Církve československé husitské v  Novém 
Strašecí. Těšíme se na vás!  
  Přijďte pobýt. 

Magdalena Pelcová

Po koronavirové přestávce opět funguje Relaxační centrum 
Dobrá duše, které nabízí ergoterapii především psychicky ne-
mocným lidem. 

Lekce vede Ivana Rezková. Spočívají v účasti na  tvořivých 
dílnách. Klienti mají na  výběr různé techniky ručních prací 
jako je korálkování, drátování, šití z  filcu, háčkování či 
použití ubrouskové metody, ale i spoustu dalších věcí. 

Terapie pomáhá k celkovému zklidnění, k možnosti najít si 
nové přátele, nové koníčky, k získání vědomí, že člověk není 
na  všechno úplně sám. Nevadí, pokud tvořit neumí. Klient 
se může při sezení nějakou techniku naučit, a  když mu to 
nejde, zkusí třeba něco jiného. Určitě tu nejde o  perfektní 
zvládnutí nějaké činnosti, ale především o setkávání a  o po-
cit sounáležitosti, možnost promluvit si s  někým, kdo mu 
rozumí. 
Člověk se necítí být tolik izolovaný od ostatní společnosti. 

Také nemusí dělat vůbec nic a může se  jen přijít podívat. 
Pokud zrovna nechce pobývat se  všemi u  jednoho stolu, 
nabízíme i samostatné posezení. 

Zúčastnit se  mohou nejen psychiatričtí pacienti MUDr. 
Závěšické, která činnost centra zaštiťuje, ale i  od  jiných 
lékařů. A  samozřejmě i  ti, kteří zatím žádnou lékařskou 
pomoc nevyhledali. Vyslechnou si, co komu vyhovuje, jaké 

jsou jiné způsoby léčby a  mohou se  inspirovat. Většinou 
se zde lidé nestydí pojmenovat svůj problém a mluvit o něm. 
Odpočinou si tady a je šance na rychlejší uzdravení. Lidi by si 
měli chránit nejen tělesné zdraví, ale i to mentální. 

Je nutné a dobré o svém duševním stavu mluvit, neukrývat 
ho v sobě, pokusit se o řešení. 

„Cílem činnosti Dobré duše je tedy jednoznačně pomoc těm, 
kdo se  denně utkávají se  svými běsy. Z  vlastní zkušenosti vím, 
jaké to je mít z kdečeho nepochopitelnou hrůzu. Jak je nesnadné 
třeba jen vyjít z  domu, sednout do  autobusu a  někam dojet. 
Chtěla bych klientům poradit, jak strach překonávat. Nejsem 
vystudovaná psychiatrička ani psycholožka, ale mám osobní 
zkušenost a myslím, že se  dokážu vcítit do  problémů druhých 
a v klidu je vyslechnout“. 

Relaxační centrum Dobrá duše, Havlíčkova 1155, 2. pa-
tro, otevřeno každý pátek od 12,30 do 14  hodin dopo-
ledne. Případně dle domluvy. 
Kontakt tel. 603 942 299 
mail: rcdobraduse@seznam.cz 

Ivana Rezková

Relaxační centrum Dobrá duše nabízí pomoc

Noc kostelů poprvé ve sboru  
Církve československé husitské v Novém Strašecí

Program Noci kostelů 10. června v Novém Strašecí
18.00 – 18.30 Zahájení 
Jak si představuji štěstí? Výstava nominovaných výtvar-
ných prací dětí a žáků školy v Novém Strašecí 
18.30 – 18.45 Vyhodnocení výtvarné dětské soutěže – 
udílení cen 
Porotou vybrané výtvarné práce dětí budou oceněny jednou 
hlavní cenou a drobnými věcnými cenami. Sponzorem cen je 
náboženská obec CČSH v Novém Strašecí. 
19.00 Vernisáž výstavy akademických fotografů Petra 
a Pavla Hronových, výstava potrvá do 22 hod.   

19.15 – 00.00 Antonín Dvořák: Biblické písně a duchovní 
zpěvy, reprodukovaná hudba  
20.00 – 20.30 Mistr Jan Hus a Jan Amos Komenský: čtení 
základní informace o dvou významných osobnostech českých 
dějin, kazatelích Slova Božího 
20.30 – 21.00 Komentovaná prohlídka Husova sboru 
seznámení s CČSH a jejími nosnými tradicemi 
21.00 – 21.30 Varhanní koncert 
21.40 – 22.00 Čtení Písma a meditace  
22.00 Závěr, večerní požehnání

mailto:rcdobraduse@seznam.cz
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Jako každý rok, tak i  letos se  ko-
nalo oblastní kolo známé včelařské 
soutěže pro děti – Zlatá včela. 
Soutěž se skládá z pěti okruhů: 

-test ze znalostí včelařství 
-popis včelařských potřeb a  jejich 

užití 
-poznávání pylodárných a  nekta-

rodárných rostlin 
-anatomie včely pod mikrosko-

pem 
-praxe v práci se včelami 
Soutěž se konala 23. dubna v ma-

lebném městečku Mšeno u  Mladé 
Boleslavi. Nové Strašecí reprezen-
tovalo devět dětí z  obou včelař-
ských kroužků mládeže při ZO Čes-
kého svazu včelařů v  Novém Strašecí. Neodjížděli jsme 
s  velkými nadějemi. Všechny děti, až na  jednu včelařku, 
začaly chodit do kroužků teprve od 1. 9. 2020. O to větší byla 
sláva a nadšení při vyhlašování výsledků. 

Zlatou včelu v kategorii mladších žáků vyhrála naše členka 
Linda Iblová a šesté místo v této kategorii obsadil její bratr 
Miroslav Ibl. 

Oba dva postoupili do celostátního kola soutěže, které pro-
běhlo koncem května ve  včelařském učilišti v Nasavrkách. 
V  této kategorii je velmi dobré ještě umístění Dominika 

Roštínského, který skončil na  dva-
cátém místě. V  kategorii starších 
žáků se  velmi dobře umístila Zlatka 
Matějovičová na  jedenáctém místě, 
celostátní kolo jí uniklo pouze o jed-
no místo. Soutěže se  zúčastnilo 
devadesát dětí z  celého Středočes-
kého kraje a z Prahy. 
Je to nečekaný a  velký úspěch ma-
lých včelařů z  Nového Strašecí 
a náležitě jsme tento úspěch s dětmi 
oslavili. Je třeba poděkovat předev-
ším všem dětem, které se zúčastnily 
a měly odvahu a  kuráž soutěžit. Šly 
do  toho s  opravdovým nadšením 
a elánem. 
Dále chci poděkovat oběma vedou-

cím včelařských kroužků, Michaele Kubičkové a Věrce Matě-
jovičové, které dovedou děti motivovat k  lásce ke  včelám 
a k přírodě. 

V  neposlední řadě děkujeme městu Nové Strašecí, které 
nám v minulém roce vytvořilo nádherné zázemí pro činnost 
včelařských kroužků a celého včelařského spolku. 

Takže pokračujeme v této ušlechtilé zábavě a činnosti, jako 
je práce se včelami, od kterých se máme stále co učit. 

Těšíme se na příští ročník soutěže Zlatá včela v roce 2023. 
Ing. Jiří Hubka, předseda Spolku včelařů v NS

Druhý květnový víkend se  v Novém Strašecí opět konalo 
tradiční Vítání ptačího zpěvu (International Chorus Day). 
K veliké radosti nejen organizátorů, ale i účastníků proběhla 
akce zaměřená na  propagaci ochrany ptactva v  klasické 
offline podobě. Tedy s  odbornou průvodkyní ornitoložkou 
Hankou Brinkeovou a  kroužkovatelem Tomášem Brinkem 
přímo v terénu. 

Hned na úvod překvapil účastníky svým výrazným hlasem 
krutihlav obecný. Nenápadný druh šplhavce, který dokáže 
otáčet hlavu o 360°. Tento pták potřebuje ke svému hnízdění 
dutiny starých stromů, a proto v posledních letech rozhodně 
nepatří k častým druhům žijících ve městě. Také pozorování 
lovícího lejska šedého zaujalo zejména mladší účastníky, 
a  to zvláště, když lejsek ulovil běláska zelného. Pták roku 
zvonek zelený se  svým typickým hlasem bohužel nepo-
chlubil. Zato kolega zvonohlík zahradní se nenechal pobízet 
a  zvuk vrzajícího kolečka, kotouče či chcete-li radvance, 
předváděl pořád dokola. Zájemci se  rovněž dozvěděli 
o  nepříjemném onemocnění ptáků trichomonóze, která 
za  poslední roky zdecimovala populaci zvonků zelených 
na jednu třetinu, a která se šíří mj. díky nesprávnému krmení 
ptáků na krmítkách. 

V druhé části vycházky za ptačími hlasy se mohli účastníci 
podívat na  ukázku kroužkování. A  měli štěstí. Tentokrát 
se  podařilo odchytit sýkoru koňadru, budníčka menšího, 
pěnici pokřovní a  samečka rehka domácího. Čermáček měl 
obzvláště úspěch, a to nejen u dětí. 

Na závěr si svoje znalosti mohli děti i  dospělí ověřit 
v  soutěžním kvízu. Tři nejlepší z  každé kategorie byli 
odměněni věcnými cenami, které do  soutěže věnovala 
Fakulta lesnická a dřevařská ČZU v Praze. Celou akci, které 
se  zúčastnilo přes 50  lidí, zaštiťovala Česká společnost 
ornitologická, která také poskytla zajímavé propagační 
materiály s  ornitologickou tématikou. Bylo to příjemně 
strávené dopoledne a věřme, že za rok se opět setkáme. 

text a foto Hana Brinkeová 

Vítání ptačího zpěvu zahájil krutihlav

Malá včelařka ze Strašecí získala zlato

Zlatá Linda Iblová s bratrem Miroslavem                foto zdroj fb
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Dne 2.  4. v  odpoledních hodinách 
se velký černý pes bez mrtvého kostel-
níka vydal na  průzkum okolí. Začal 
v  Texasu, ale místní kovbojka ho od-
chytila a  předala městským klukům 
v uniformách šerifů. Kolem projíždějící 
karavana okamžitě volala do  kostela 
páníčkovi, který si pro svého černého 
mazlíka přifrčel. Od šerifů to dostal do-
mluvou s tím, že už to nikdy neudělá. 

Dne 6.  4. po  poledni se  stalo něco 
nevídaného na Benzině v NS. Při place-
ní vypadla bez povšimnutí jednomu 
zákazníkovi tisícovka. Obsluha stanice 
předala informaci o  události strážní-
kům a  ti díky záznamu kamer dle SPZ 
vozidla zjistili majitele.  
Jednalo se  o místního „Přemka Podla-
hu“, který byl ve věci vyrozuměn. 

Dne 6.  4. v  dopoledních hodinách 
se  zrodila konkurence Velkému kame-
rovému bratrovi a nahlásila, že osobní 
vozidlo černé barvy narazilo na  Ko-
menského náměstí do dopravní značky 
– jednosměrný provoz. Značka se  pod 
velkým tlakem černého oře prohnula 
a už se nenarovnala. O ublížení na věci 
byl informován kompetentní posud-
kový pracovník místních záchranářů 
z  TS. Po  důkladné zevní prohlídce 
ohnuté značky uvedl, že ke  škodě ani 
ublížení nedošlo a  že do  značky 
břinknou z druhé strany a narovnají ji. 
Kdo umí, ten umí. 

Dne 8.  4. v  ranních hodinách došlo 
k mordu, který oznámilo několik kolem 
projíždějících řidičů. Zamordovaná 
ležela na silnici II/606 v úseku mezi N. 
Strašecím a Rynholcem. Způsob prove-
dení byl okamžitě objasněn – sražení 
vozidlem. Nebožku strážníci při pokusu 
o  oživení odtáhli z  vozovky. Bohužel 
rozdýchat se ji nepodařilo, a proto byla 
předána místnímu hrobníkovi z mysli-
veckého sdružení. 

Dne 8.  4. v  dopoledních hodinách 
došlo na  parkovišti u  Penny k  souboji 
dvou nindžů v kategorii 100 a více let. 
Kluci byli hodně nabuzeni a  ještě před 
začátkem souboje došlo k  neúmysl-
nému poškození dopravního prostřed-
ku jednoho z  nich tím druhým. Zavilí 
soupeři nebyli schopni najít společnou 
řeč a ani se strážníky se nehodlali bavit 
v  přívětivém duchu. Bylo jim vysvět-
leno, že v  případě neshody se  věc dá 
řešit pouze soudní cestou v občansko-
právním řízení. 
Dne 12.  4. v  dopoledních hodinách 

se  místní čtyřnohý „Don Juan“ vydal 
na  milostný lov. Zakotvil před vraty, 
za  kterými se  skrývaly dvě sličné psí 
dámy. Divoké lásce však jejich majitel 
nepřál. Lamač srdcí byl městskými 
mravními kontrolory odchycen a umís-
těn do venkovního kotce v Hamiru, aby 
trochu zchladil lýtka. 
 V  odpoledních hodinách se  podařilo 
díky síle sociální sítě „fejsbůk“ dohle-
dat paničku a  kluka ušatého jí předat 
i s přiměřenou blokovou pokutou. 

Dne 13.  4. v  odpoledních hodinách 
se  strážníci proměnili na zahradníky – 
hlídače a  na  žádost místního guru TS 
hlídali nově vysazené sazenice květin 
po  městě. Hobby zahrádkáři je rádi 
přesazují na  své záhony. Žádného 
takového chytráka strážníci nelapili. 

Dne 14.  4. v  nočních hodinách 
se  místní restaurační zařízení stalo 
novým bojištěm. Jednalo se  o  ne-
schválené zápasy a tak operační důstoj-
ník IOS PČR požádal strážníky o  za-
jištění situace. Největší machr z klubu 
rváčů byl již na cestě do neznáma, ale 
strážníkům neunikl. Jednalo se  o  zná-
mou firmu z nedalekého území. 
 Na bojišti se  žádní padlí nenacházeli, 
pouze jeden zraněný. Muž utrpěl 
takové zranění levého kolene, že nebyl 
schopen chůze, byla přivolána RZS. 
Z důvodu nejasnosti vzniku a vážnosti 
zranění si věc převzala PČR. 

Dne 15.  4. v  dopoledních hodinách 
oznámila všímavá občanka podezřelé 
osoby – možné narkomany, které se po-
hybovaly směrem k  prodejně Lidl. 
Strážníci muže a  ženu identifikovali, 
jednalo se  o  uprchlíky z  UK. Osoby 
nepáchaly žádné protiprávní jednání 
a zdravotně byly zcela v pořádku. 

Dne 15.  4. v  odpoledních hodinách 
oznámil strážníkům muž (třicátý roč-
ník), že mu někdo vypnul obě televize. 
Strážníci – mechanici pachatele nena-
šli, ale k nápravě postačil restart Wifi. 

Dne 18.  4. po  půlnoci strážníci 
zasahovali před budovou KC (konala 
se diskotéka), kde si to na férovku roz-
dalo cca 20 osob. Potyčky přetrvávaly 
až do brzkých ranních hodin. Na místě 
byly dvě hlídky strážníků a  následně 
hlídky PČR. Na  místě nebyly zjištěny 
škody na  majetku a  dle dostupných 
informací nebylo učiněno žádné ozná-
mení. 
Dne 21.  4. ve  večerních hodinách 
strážníci vyjížděli na  oznámení napa-

dení ženy v ulici J. Šotky, která volala 
o pomoc. Strážníci v tu dobu prováděli 
v blízkosti kontrolní činnost, proto byli 
na  místě okamžitě. Po  opakovaných 
kontrolách lokality a okolí nebyl nikdo 
zjištěn, další oznámení přijato nebylo. 

Dne 22.  4. byla v  brzkých ranních 
hodinách strážníkům oznámena zes-
nulá kočička na  komunikaci v  ulici 
J.  Šotky. Kočička se  zřejmě snažila 
napodobit strážníky při práci s radarem 
nebo na přechodu pro chodce. Bohužel 
neměla reflexní vestu, a  to se  jí vy-
mstilo. Parťačku strážníci odborně od-
stranili. Tento měsíc bylo ze  strany 
kočičí populace učiněno více pokusů 
stát se  dobrým strážníkem, bohužel 
všechny skončily stejně špatně. 

Dne 24. 4. v ranních hodinách stráž-
níci při kontrolní činnosti nalezli v ul. 
Palackého boty Adidas. Muži zákona 
nelenili a  zapojili do  pátrání po  pá-
níčkovi Velkého bratra. Následně bylo 
zjištěno, že boty spadly ze střechy vozi-
dla, podle RZ byl zjištěn majitel. Pak už 
jen zkouška na Popelku a  předání ná-
lezu v místě bydliště majitele. 

Dne 24.  4. v  dopoledních hodinách 
strážníci jako každý rok pomáhali kole-
gům ze  Stochova při organizaci a  u-
směrňování provozu v  ulici J. Šotky 
z  důvodu konání běžeckého závodu 
Krušovický soudek. Přeběh v N. Strašecí 
proběhl bez problémů. 

Dne 24.  4. strážníci vyjížděli na  oz-
námení o  silně podnapilé zraněné že-
ně, která se  nacházela v  okolí polikli-
niky.  
Strážníci na  místě zjistili, že původ 
zranění pochází z ničení majetku a vý-
bavy domu, u  kterého se  nacházela. 
Ďáblici byla na místo ihned přivolána 
RZS a  poskytnuta pomoc. Vzhledem 
k  výši způsobené škody na  majetku 
strážníci předali incident k  došetření 
PČR. 

Dne 24.  4. v  odpoledních hodinách 
upozornil strážníky pan místostarosta 
NS na  špatné ukládání odpadu v  ulici 
Ke  Stadionu, kde tím byl současně 
způsoben značný nepořádek. Díky 
svědectví, MěKDS a  samotným odpad-
kům nebyl problém najít pachatele. Ten 
se následně dostavil na  služebnu MěP, 
uhradil přiměřenou pokutu a  zajistil 
úklid. 

Stanislav Jahelka 

Z policejního deníku
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V  současné době pobývá ve Strašecí několik desítek ukrajin-
ských žen s  dětmi. Bydlí v  soukromí i  v turistické ubytovně 
kulturního centra. Za veškerou poskytnutou pomoc jsou oprav-
du vděčné, ale všechny touží vrátit se  co nejdřív domů. Sešla 
jsem se  s několika ukrajinskými ženami různého věku a povo-
lání, které se učí česky ve večerních kurzech Lukáše Duška. Zde 
jsou jejich příběhy, které mi Lukáš simultánně překládal, v pří-
padě Iriny Deržuk jde o odpověď poslanou písemně dodatečně. 

Oksana Ozerova 
„Přijela jsem ze Záporoží a jsem účetní,“ řekla česky jedna 

z Lukášových studentek. Do Česka přijela se sedmiletým dí-
tětem, její manžel pracuje pro jednu naši firmu jako řidič 
a pohybuje se po celé Evropě, takže se zatím viděli jen jed-
nou. 

„Válku jsme vůbec nečekali. Prostě jsme se  jednoho dne 
(24. 2.) probudili s tím, že půjdeme do práce a do školy jako 
jindy, a najednou se v blízkosti města začaly ozývat výbuchy, 
až okna drnčela. Nevěděli jsme, co dělat. 
 Uprchli jsme 8. března. Telefonuji si se sestrou a rodiči, kteří 
zůstali v Ukrajině, každý den, takže mám přímé informace. 
Zatím je určitě bezpečněji tady. Některá města v záporožské 
oblasti jsou obsazena Rusy,“ uvedla Oksana. Ve Strašecí prý 
dostali všechno, co potřebují, ale moc by chtěli jet domů. 

Maria Samojlenko 
Na první pohled dobrosrdečná paní středního věku se do-

stavila s několika dětmi v závěsu. 
„Hlídám děti ženám, které tady chodí do práce. Mám jich 

na starosti šest, ostatní jsou buď moc malé, nebo už zde cho-
dí do školy,“ usmívala se. 

„Do České republiky jsme přijeli 28. února z Doliny v Iva-
no-Frankivské oblasti. První den války Rusové bombardovali 
letiště v  Ivano-Frankivsku. Plakala jsem a modlila se  celou 
noc. Nechtěla jsem věřit, že začala válka. Druhý den jsme 
se rozhodli, že odjedeme, aby byly děti v bezpečí,“ vyprávěla 
Maria. 

„Myslela jsem, že se vrátím domů, kde zůstal syn, ale na-
konec jsem se rozhodla zůstat s vnoučaty. Tady v Praze žije 
dcera, která nás přivezla od hranic, přijala nás a později nám 
pomohla s  bydlením. Je nás tu z  rodiny hodně, šest lidí 
včetně mojí mámy. Asi jsem potřebná tady, abych pomáhala 
a starala se o své příbuzné. 
 I doma jsem pořád mezi lidmi, jsme velká rodina a hodně 
družná. Navštěvujeme se a pomáháme si, máme se rádi. Tady 

je nám dobře, je tu klid a bezpečí. Děkujeme vám, Čechům, 
za lásku a dobrotu,“ dodala s dojetím. 

Tamila Trochimčuk 
Pochází z městečka Ovruč u  běloruských hranic a  přijela 

s téměř dvouletým synkem Daniilem.  
Do  nástupu na  mateřskou dovolenou pracovala ve  zdra-
votnické laboratoři. 

„Týden jsme se schovávali ve sklepě, kolem dopadaly rake-
ty. Odjeli jsme ještě s maminkou, táta zůstal doma. Jsme 
vděční za přátelské přijetí a podporu,“ děkovala Tamila. 

Irina Deržuk 
„Svět, a  zejména Česká republika podporují Ukrajinu tím, 
že poskytují útočiště těm, kteří prchají před válkou. Chci 
doufat, že ta hrůza v Ukrajině brzy skončí a  snad se  začne 
všechno znova budovat a nastane opět klid a mír, protože 
se chci vrátit domů,“ uvedla Irina. 

Nyní pracuje v  základní škole ve  Strašecí, kde zprostřed-
kovává kontakt mezi ukrajinskými a českými dětmi a učiteli. 
Má pedagogické vzdělání a s dětmi to prý skvěle umí.  
Doma v Brovarech pracovala s  dětmi se  zdravotním posti-
žením v rehabilitačním centru. 

Irina s dcerou a vnukem jsou velmi vděční početné rodině 
ze  Strašecí, u  které nyní žijí, za  všechnu péči, podporu 
a hlavně bezpečí, které jim poskytli.  
Říká, že situace byla opravdu strašná: „Když dítě slyší po-
plašnou sirénu, hned běží a  křičí: „Mami, siréna, jdeme 
se schovat!“ Doma zůstali její staří rodiče a bratr. 

Lída Faflíková

Vřelé díky, ale doma je doma

Tamila Trochimčuk a Oksana Ozerova                                            Foto L. Dušek

Výzva pro letošní šedesátníky 
Každý rok se během posvícení koná setkání absolventů školní docházky v ZŠ J. A. Komenského v Novém Strašecí. 
Prosíme žáky bývalé 8. A, 8. B a 8. C – letošní šedesátníky, ať se přihlásí v kanceláři Novostrašeckého kulturního 
centra na  tel. 313 582 744 , nebo na e-mailu: rezkova@novestraseci.cz,  abychom se domluvili na organizaci 
akce a kontaktování všech bývalých spolužáků.

mailto:rezkova@novestraseci.cz
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K  opakované akci Braňme Ukrajinu! iniciativy Občanský 
rozcestník (s  podporou iniciativ We must act a  Stojíme 
za  Ukrajinou) se  připojili i  lidé z  Nového Strašecí. Jedná 
se  o  periodické setkávání se  Čechů i Ukrajinců na  veřejně 
dostupných místech ve městech či v obcích s cílem podpořit 
akce na pomoc Ukrajině. 

Například v Praze se tato setkání konají na Malostranském 
náměstí, ve  Strašecí se  občané shromáždili ve  středu 
27.  dubna před zdejším muzeem. Akci prostřednictvím 
sociálních sítí domluvili Lukáš Dušek s Janem Simonem. 

Sešlo se zhruba 30  lidí, kteří se vyfotili s ukrajinskou vlaj-
kou a hesly na podporu Ukrajiny (např. Braňme Ukrajinu, NE 
ruské ropě, Arm Ukraine Now nebo Save Mariupol) a  za-
zpívali ukrajinskou hymnu. 
 Nápisy na  fotografii v  ukrajinštině zleva doprava říkají: 
„Putine, nevraždi nás“, „Putine, táhni z Ukrajiny“ a „Ukraji-

na vyhraje.“ Připravili je Yriu Babiuk a  Nataša Babiuková 
z Charkova spolu s Hedvikou Doubravskou, u které teď bydlí. 

Setkání byla přítomna také paní Julie Adltová, která 
předtím zajistila pro ukrajinské ženy potravinovou pomoc 
z  farní charity (některé z nich na oplátku okamžitě nabídly 
výpomoc s případnými pracemi). 

Většina zúčastněných pak zamířila k  Janovi na  zahradu, 
kde proběhlo přátelské setkání. „Sejít se na podporu Ukrajiny 
je podle mě to nejmenší, co můžeme udělat,“ odpověděl mi 
Lukáš Dušek na  otázku, proč se  do iniciativy zapojil. 
„Podobné akce považuji za  velmi důležité, protože je třeba 
ukázat, že za  Ukrajinou stojíme a  že nám zločiny, které tam 
Rusko páchá, nejsou lhostejné. Lidé z  Ukrajiny jsou opravdu 
vděční, když vidí, jak je podporujeme, ale vděční bychom měli 
být i my Ukrajině, protože bojuje také za nás“. 

Lída Faflíková

Braňme Ukrajinu!

Účastníci dubnové akce Braňme Ukrajinu! 

Den s Kelty

Dne 20. května se v Muzeu T. G. M. Nové Strašecí konal tradiční Den s Kelty. Návštěvníci si mohli prohlédnout zaniklou keltskou kulturu. Pro děti bylo připraveno 
plnění úkolů na sedmi stanovištích. Po vyplnění tajenky obdržely repliku keltské hlavy.                                                                                                   Foto Ivana Rezková 
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Jízda na  horském kole, pěší túry, lanové centrum, základy 
kanoistiky nebo také orientační běh. To vše byly disciplíny, které 
si studenti našeho gymnázia mohli vyzkoušet v  týdnu od 2. do 
6.  května v  rámci cykloturistického kurzu v  městečku Malá 
Skála. 

Příjemné a  slunečné počasí nás přivítalo už první den 
po příjezdu do penzionu Neco, kde jsme byli ubytováni po celý 
týden. Po  společném obědě se  naše parta rozdělila na  dvě 
poloviny. První skupina se  vydala na  pěší výlet do  blízkého 
skalního města. Ostatní měli možnost dojet na  horském kole 
na  nejvyšší horu Českého ráje a  zároveň rozhlednu Kozákov. 
Tento cíl se nakonec menší skupince studentů podařilo zdolat. 

Večer už následovalo jen jídlo a volný program. 
Druhý den nám počasí opět přálo. Hned v  ranních hodinách 

jsme se  vydali na  delší procházku s  cílem dojít na  hrad 
Frýdštejn. Ta nejzábavnější aktivita, kterou si pravděpodobně 
všichni studenti hodně užili, byla odpolední jízda na  kánoi 
po  řece Jizeře. Z Malé Skály jsme dojeli během necelých dvou 
hodin do Dolánek u Turnova, kde naše jízda skončila. Následně 
jsme se vrátili vlakem na penzion. Po náročném výkonu a také 
dobré večeři jsme začali plánovat program na příští den. 

Ve středu nás všechny hned po snídani čekal lanový park, kde 
jsme si pod vedením profesionálních instruktorů mohli 
vyzkoušet různé lezecké atrakce. Krátce po obědě přišla na řadu 
základní instruktáž o  jízdě na  horském kole, na  kterou jsme 
se následně společně vydali. Naše cesta vedla až do Turnova, 
konkrétně k tamnímu pumptrackovému areálu. 

Ti nejodvážnější si tam na  kolech zaskákali. Den provázely 
vysoké teploty a menší skupinka studentů si jeho konec užila při 
koupání v řece. 

Předposlední den byl ve znamení orientačního běhu. Nejdříve 
přišla opět instruktáž s  různými pokyny k  orientaci v mapě. 

Poté jsme všichni podstoupili závod, dlouhý několik kilometrů. 
Museli jsme při něm obejít čtrnáct kontrolních stanic. 
Odpoledne jsme se  vydali do okolních lesů na další pěší túry. 
Následovala sladká odměna v  tamnější cukrárně. Večer jsme 
se všichni po jídle sešli na vyhlášení výsledků závodu. 

V  ženské kategorii zvítězila dvojice Aira Málková a Markéta 
Holá, mezi muži se  ze zlaté příčky radoval pan učitel Viktor 
Horna. 

Poslední den ráno ještě zavoněla snídaně a pak už jen zbývala 
cesta domů. 

Týden plný úžasných a zábavných aktivit jsme si všichni moc 
užili a  budeme na  něj vzpomínat jen v  dobrém. Chceme tak 
poděkovat učitelskému sboru a  vedení školy za  příležitost 
společně strávit krásný a nabitý týden. 

Lukáš Kessler, za studenty 3. A

Čarodějnice v MŠ Rákosníček

Cykloturistický kurz třetího ročníku gymnázia  
v Malé Skále

Dobytí vrchu Kozákov                                                                           foto archiv školy

Pálení čarodějnic patří doposud k  velmi živým 
zvykům. 

Kouzla, čarování a kostýmy mají děti velice oblíbené 
a  proto paní učitelky z MŠ Rákosníček pro ně při-
pravily zábavné dopoledne.  
Děti se  proměnily v  čaroděje, čarodějky a  netopýry 
a  za  našeho doprovodu soutěžily v  různých dis-
ciplínách. 
 Nechybělo ani fotografování, tanec a  přehlídka 
masek. Děti si zábavné dopoledne moc užily a  své 
prožitky přenesly do  tvůrčí práce s  výtvarným 
materiálem. 

Jana Pospíchalová 
vedoucí uč. MŠ Rákosníček
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Nikoho nepřekvapí, že když nastane den přijímacích zkoušek 
a  žáci devátých ročníků trpí od  rána nevolností a  nervozitou 
se jim klepou kolena, jiná skupinka šťastlivců s radostí poskytne 
těmto „nebožákům“ své učebny a vypraví se do světa. Dítkami 
štěstěny jsme byli v  úterý 12.  dubna 2022  my – 1. A. 
novostrašeckého gymnázia. Za  cíl jsme si zvolili Karlštejn, 
symbol zlatých časů Českého království. 

Jestli máte živou fantazii a  dokážete si představit vážnou 
a přemýšlivou partičku studentů, důstojně a  tiše se pohybující 
městem, pak věřte, že školní výlet 1. A  ztělesňoval vše, jen ne 
běžnou exkurzi. Naopak – nápad navštívit Karlštejn všichni 
zpětně hodnotíme jako vydařený. Už samotná cesta vlakem byla 
zážitek. Na tomto místě bych ráda uvedla na pravou míru, že já 
i moji spolužáci jsme už někdy v životě vlakem cestovali. Pokud 
si však vzpomenete na  vlastní mládí, kdy vám bylo 16  let, 
budete se mnou souhlasit, že mezi tím, zda člověk sdílí vlakové 
kupé s rodiči, nebo se svými vrstevníky, je obrovský rozdíl. 

Proč navštívit právě Karlštejn? 
Je to pan Hrad! Hrad hradů. Odpradávna budí úctu a obdiv. 

Karlštejn uspokojí i  nejnáročnější milovníky historie. Nachází 
se  v  krásné přírodě a  okolí nabízí jedinečné výhledy. 
V  samotných zdech Karlštejna můžeme pátrat po  minulosti 
Českého království. Vědomí, že v  těchto místech pobývaly 
významné historické osobnosti, zkrotilo i  takové bouřliváky, 
jakými jsme občas i  my. Karel IV. pojal stavbu hradu 
symbolicky, Karlštejn se  zdvíhá stupňovitě do  několika pater, 
což má symbolizovat jeruzalémskou Svatou horu s  chrámem 
na  vrcholu. Právě tady, ve  zlatem a drahými kameny zdobené 
kapli sv. Kříže ve Velké věži, byl po dlouhou dobu ukryt říšský 
poklad. 

Ale i  správný křesťan potřebuje po  duchovním zážitku něco 
jíst, takže podhradní restaurace jsme po prohlídce hradu brali 
útokem. Nad sklenicí malinovky se  nám Karlštejn zdál ještě 
mnohem pohostinnější. Tenhle náš výlet do minulosti perfektně 
korunovaly hranolky s tatarkou. 

Anna Koudelková, 1. A

Dne 5. 4. 2022 jsme se jakožto 1. A vydali do Prahy. Náš výlet 
jsme zahájili na nádraží v Novém Strašecí. Když jsme se všichni 
sešli, stačilo nastoupit do  vlaku a  už jsme mohli vyrazit 
za  dobrodružstvím, které na  nás již čekalo. Plní radosti 
a  energie jsme vystoupili na  dejvickém nádraží. Malým 
překvapením bylo, když nám naše třídní učitelka řekla, 
abychom ji bez použití jakékoliv elektroniky dovedli na Pražský 
hrad, první zastávku našeho výletu. Naštěstí se  v  Praze 

vyznáme, takže jsme na  sídlo českých panovníků dorazili bez 
větších komplikací. Již po  cestě jsme mohli vidět Letohrádek 
královny Anny. Předtím, než jsme prošli sousoším Souboj 
Titánů, jsme si mohli povšimnout Jeleního příkopu. 

Po menším pokochání jsme vešli na 2.  nádvoří Pražského 
hradu, kde jsme se  dozvěděli mnoho historických zajímavostí. 
Pak jsme se  vydali do  katedrály sv. Víta. Z  hradčanského 
komplexu jsme zhlédli ještě 3. nádvoří, baziliku sv. Jiří a Zlatou 
uličku s proslulou věží Daliborkou. Nakonec jsme si na Hrad-
čanském náměstí udělali skupinovou fotografii s  výhledem 
na Prahu. 

Poté už jsme scházeli proslavenou Nerudovkou k  Malo-
stranskému náměstí s barokním skvostem – chrámem sv. Miku-
láše. Pak již stačilo jen přejít po Karlově mostě, projít Karlovou 
uličkou a zanedlouho jsme se ocitli na Václavském náměstí. Zde 
jsme si dali rozchod a nějaké dobré jídlo. Teď už nás čekala jen 
cesta na Masarykovo nádraží. Nešli jsme ale přímo, nýbrž přes 
Staroměstské náměstí a okolo Obecního domu. Na Masaryčce 
jsme nasedli do zpátečního vlaku a vyrazili směr Nové Strašecí. 

Výlet jsme si velice užili. Tímto bychom chtěli poděkovat paní 
učitelce Čermákové za skvělé zážitky. 

Šárka Mikovcová, 1. A

Gymplácký výlet do Prahy

Expedice Karlštejn

Na Karštějně                                                                                     Foto archiv školy
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Začátek letošního května jsme já a  moje kamarádky 
odstartovaly ve  velkém – výletem do hlavního města Estonska 
Tallinnu. Tam jsme se vydaly v rámci programu Erasmus+. 

Spolu s  námi Estonsko navštívili ještě studenti z  Litvy, 
Portugalska, Kréty a řecké Soluně. Na poslední dvě jmenovaná 
místa se již výměnné pobyty v rámci projektu konaly a studenti, 
kteří se  z  nich vraceli, byli plní nadšení a  vyprávěli nám 
o skvělých zážitcích. 

První den pobytu se  konala společná večeře, kde jsme 
se  poprvé setkaly s  ostatními studenty z  cizích zemí. I  přes 
mírné jazykové bariéry se  ledy brzy prolomily a  po  opadnutí 
počáteční nervozity se hovor živě rozproudil. 

V  dalších dnech jsme navštívily mnoho zajímavých míst – 
od  školy našich estonských hostitelů, přes historickou část 
města a radnici až po rozlehlý skanzen, což nám přiblížilo zdejší 
historii a kulturu. Zúčastnily jsme se také spousty skupinových 
aktivit a  přednášek zaměřených na  jedno z  velkých témat 
ekologie – plýtvání jídlem. 

Celý program byl završen výletem na  místní blata a  ná-
slednou závěrečnou večeří. 

Je až s podivem, jak jsme se během pouhých pěti dní všichni 
dokázali spřátelit a  jak se  nemnohé kulturní rozdíly začaly 

stírat. O  to bylo ale bolestnější loučení. I  tak jsme ale mohly 
odjíždět s  dobrým pocitem, že jsme si zlepšily naši dovednost 
angličtiny, ale hlavně že jsme si vytvořily spoustu nových přátel 
z jiných koutů světa. 

Šárka Bačkovská, 2. B 

Žáci a žákyně učebního oboru Zahradník/Zahradnice zvou k návštěvě nově otevřené prodejny se sadbou a příležitostnými 
vazbami. Prodejnu najdete u hlavní vrátnice, u vchodu do areálu Středního odborného učiliště v NS. Otevřeno je v pracovní 
dny, v době od 8:00 hod. do 13:00 hod. V tuto chvíli je připravena sadba zeleniny a letniček za příznivé ceny. 

Ing. Ivana Veselá 

Foto I. Veselá 
Učňovská prodejna

S novostrašeckým gymnáziem do Estonska

V Estonsku                                                                                      Foto archiv školy

Pozvánka do učňovské prodejny
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4. 6. – Pohádkový les v Rakovníku  
– od 14 hodin les za Tyršovým koupalištěm v Rakovníku 

Soutěže pro ZŠ – okresní kola 
9. 6. Olympiáda atletika 
 – 8 hod. hřiště u 3. ZŠ Rakovník pro 2. stupeň ZŠ 

10. 6. Olympiáda míčové hry  
– od 8 hod. na hřištích v Rakovníku pro 2. stupeň ZŠ 
16. 6. Olympiáda pro MŠ 
 – 8 hod. hřiště u sokolovny atletika pro MŠ 

Jitka Samšuková

Štafetový pohár se uskutečnil v Rakovníku 26. 4. v areálu 
u  sokolovny. Družstvo tvořilo 16 žáků a  žákyň 1. – 5.  tříd, 
smíšené štafety běhaly 8 x 100 m a pak vybraní žáci utvořili 
štafetu 8 x 200 m. 

Družstvo Nového Strašecí skončilo na 1. místě a postoupilo 
do  krajského kola, které se  konalo 11.  5. ve  Slaném. Zde 
se žáci naší ZŠ na stupních vítězů neumístili, což vůbec ne-
vadí… Děkujeme za  přípravu učitelům Michaele Drábkové, 
Petře Šteklové a Jiřímu Boučkovi. 

Okresní kolo OVOV (odznak všestrannosti olympijských 
vítězů) se  konalo 21.  4. v  Rakovníku. Soutěžilo se  v  druž-
stvech i v jednotlivcích – hod medicinbalem, skoky přes švi-
hadlo 2 minuty vpřed, vzad, vajíčko a střídání nohou, kliky 
po dobu dvou minut, trojskok snožmo z místa, dribling a běh 
na 1 000 m. 

Pan učitel Jiří Bouček postoupil se  svým družstvem 
do krajského kola, které se uskutečnilo 4. 5. ve Slaném. Jeho 
tým zde zvítězil a  postupuje do  celostátního finále, které 
se uskuteční v září v Brně. 

Mc Donalds cup – školní kolo se  v  letošním roce ne--
konalo, a  tak se  vybraní žáci 1.-5.  tříd 
zúčastnili rovnou okresního kola soutěže 
6. 5. na hřištích SK Rakovník. 

Mladší družstvo předvedlo dobré výko-
ny, ale nakonec se  umístilo na 2. místě 
a  starší družstvo zvítězilo a  postoupilo 
do  krajského kola. Konalo se 17.  5. 
ve Vlašimi. 

Oběma družstvům gratulujeme a děku-
jeme panu učiteli Marku Hartmanovi 
a spoustě rodičů za přípravu. 

Pohár rozhlasu se konal 11. 5. ve spor-
tovním areálu 3. ZŠ Rakovník. 

Atletická soutěž družstev pro II. stupeň 
ZŠ obsahovala běh na 60 m, skok vysoký, 
skok daleký, hod míčkem, vrh koulí, 
štafetu 4 x 60 m  a vytrvalostní běh na 
600  m – 1  500  m. V  každé kategorii 
soutěžilo 5 základních škol okresu Ra-
kovník. 

Na přípravě se  podíleli pan ředitel Petr Chochola, učitelé 
Marek Hartman, Petra Šteklová a Kristýna Kleknerová. 
Výsledky : 
Mladší žáci 1. místo 
Mladší žákyně 2. místo 
Starší žáci 3. místo 
Starší žákyně 2. místo 

Atletický trojboj jako novinka pro atletické sportovce 
prvního stupně se  uskutečnil 12.  5. taktéž ve  sportovním 
areálu u 3. ZŠ Rakovník. 
Soutěžilo se v běhu na 50 m, skoku do dálky, hodu míčkem 
a  štafetovém běhu, přičemž družstvo tvořili vždy dva žáci 
a  dvě žákyně příslušného ročníku. Naši malí atleti si vedli 
opravdu výborně. Na  přípravě se  opět podíleli všichni 
tělocvikáři 1. stupně. 
1. ročníky 1. místo 
2. ročníky 2. místo 
3. ročníky 2. místo 
4. ročníky 3. místo 
5. ročníky 2. místo 

Jitka Samšuková

Ohlédnutí za akcemi DDM v dubnu a květnu

Dům dětí a mládeže v červnu

Štafetový pohár                                                                                   foto JItka Samšuková
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Motto: "Žijeme pro knihy a je to sladké poslání ve světě upa-
dajícím a zmítaném nepořádkem," Umberto Eco, Jméno růže 

27.  mezinárodní knižní veletrh a  literární festival SVĚT 
KNIHY PRAHA 2022  se  bude konat 9. – 12.  června 
na výstavišti v pražských Holešovicích. Čestným hostem je 
v letošním roce Itálie, rodná země Umberta Eca. Veletrh při-
blíží návštěvníkům literární bohatství této země se  silnou 
literární tradicí. 

V  rámci letošního programu nebude chybět téma Litera-
tura jako hlas svobody. Je přichystána návštěva řady osobno-
stí ze zemí, kde svoboda slova není běžným pojmem a fun-
gování společnosti není postaveno na  demokratických 
principech. 

Knížky patří k dětem 
Nebo by rozhodně patřit měly. O to, aby děti v době tabletů 

a  mobilů nezapomněly číst, se  zajímavými workshopy 
a besedami snaží pravidelně i program veletrhu Svět knihy 
Praha. Dětem je zasvěcen především pavilon Rosteme 

s  knihou, který dostal název podle 
stejnojmenné kampaně, jíž organizuje 
společnost Svět knihy. Děti se  na 
veletrhu mohou setkat s  řadou svých 
oblíbených autorů a  ilustrátorů, zabavit se  divadlem či 
během nejrůznějších dílen, ale také se vzdělávat v pořadech 
s naučnou tématikou. 

A  samozřejmě, na  všechny návštěvníky se  těší především 
zástupci různých nakladatelství, kteří na  svých stáncích 
budou představovat svoji produkci a  nabízet čtenářům 
pestrou nabídku knížek za příznivé veletržní ceny. 

Neváhejte a na veletrh se rozhodně zajeďte podívat. 
Čtvrtek 9. 6. 9.30 – 19.00 
Pátek 10. 6. 9.30 – 19.00 (páteční program prodloužen 

do 21:00) 
Sobota 11. 6. 9.30 – 19.00 
Neděle 12. 6. 9.30 – 16.00 

Jitka Tomšů

Pasování prvňáčků na čtenáře

Pozvání na knižní veletrh

Naše knihovna se  v  letošním roce opět 
připojila k  projektu „Už jsem čtenář – 
Knížka pro prvňáčka“. Garantem tohoto 
projektu je Svaz knihovníků a informačních 
pracovníků České republiky (SKIP). 

Cílem je spolupráce knihovny s  prvními 
ročníky základní školy, kdy se  dětem 
snažíme společně s  učitelkami představit 
knihovnu a knížky. Chceme dětem zkrátka 
ukázat, že čtení je prima. Děti v  knihovně 
plní různé úkoly, předvedou nám, co se ve 

škole za  první rok naučily a  na  závěr při 
slavnostním aktu obdrží od  knihovny pa-
mětní list a  jako dárek knížku. Letos je to 
kniha Kláry Smolíkové Dubánek a  tajný 
vzkaz. 
V  průběhu měsíce června nás postupně 
navštíví všechny čtyři třídy prvňáčků a od-
nesou si, doufáme, hezké zážitky. A my si 
přejeme, aby se alespoň někteří malí čtenáři 
do knihovny rádi vrátili. 
                                                           Jitka Tomšů

Letní kino na kolečkách 
Pokud jste fanoušky filmu a libujete si v letním počasí, máme pro vás skvělou zprávu! 
Ke sledování filmů pod širým nebem na fotbalovém hřišti SK Nové Strašecí vás zve město společně s Kinem 
na kolečkách. Hned čtyřikrát se bude promítat pod širým nebem. 

Do diváckých diářů si tedy zapište: 
  7. 7. – Po čem muži touží 2 
29 .7. – Prezidentka 
  4. 8. – Střídavka (premiéra komedie) 
26. 8. – Srdce na dlani 
Domácí popcorn, pivo, víno a další občerstvení je samozřejmě zajištěno. Těšíme se na viděnou v hledišti. 

Tereza Charvátová
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Slyšet jeleny zpívat – František Šmehlík 
Nakladatelství Argo 2021 
Nakladatelská anotace: 

V horské osadě v Beskydech byla na-
lezena brutálně zavražděná dívka. Vše 
nasvědčuje tomu, že se stala obětí sexu-
álního maniaka.  
Šéf ostravské mordparty Miroslav Lada 
rychle dojde k  přesvědčení, že vrahem 
musí být někdo z místních. Jeho tým i s 
novým operativcem Romanem Nitkou 
rozplétá vztahy mezi sousedy a souvis-
lost s  drogovým byznysem. Postupně se  seznamují se  všemi 
obyvateli osady, zneuznaným hudebníkem, věčně nemytým pa-
sákem koz nebo váženým, ale nerudným architektem a  jeho 
slabomyslným synem. Do vyšetřování se brzy začnou promítat 
osobní životy kriminalistů. Všichni mají stejný cíl, ale každý 
jinou motivaci k dopadení vraha. Dokáží se  sjednotit a  zbavit 
odlehlý kraj monstra? A stihnou to dřív, než vrah udeří znovu? 

Povedená česká detektivka, lehce, svižně napsaná. Dobře 
se  čte, charakteristiky postav (kterých je docela dost) jsou 
výborně nastíněné, dialogy vtipné, závěr napínavý. Dopo-
ručuji a těším se na další autorovu knihu. 

Poslední slib – Kathryn Hughes 
Nakladatelství Cosmopolis 2022 
Nakladatelská anotace: 

Tara Richardsová byla ještě dívka, 
když přišla o matku. Když Tara po letech 
dostane dopis od londýnského advokáta, 
jeho obsah s ní otřese. Někdo jí zanechal 
klíč od  bezpečnostní schránky, v  níž 
se skrývá předmět, který změní vše, co si 
Tara myslela, že ví. Zavede ji na  cestu 
do Španělska, kde hledá odpovědi, které 
ji pronásledují už čtyřicet let. 

Violet lituje svého rozhodnutí vycestovat do zahraničí bez své 
čtrnáctileté dcery. Zatímco slunce zapadá za  obzory hor nad 
starodávnou španělskou vesnicí, připomíná si, že to dělá pro 
jejich budoucnost. Dnešní noc, 4.  června 1978, pro ně bude 
začátkem nového života. Tato noc skutečně změní Violetin osud, 
a to tím nejneočekávanějším způsobem… 

Další kniha od  mé oblíbené autorky, další prolínání 
současnosti a  minulosti, tuto knihu zkrátka nemohu 
nezmínit. Opět výborné čtení, napínavé pátrání po  vlastní 
minulosti, zajímavé osudy. Dávám 100%. 

Jitka Tomšů

Česká literatura 
Horáková, P. – Srdce Evropy 
Tučková, K. – Bílá Voda 
Javůrek, Š. – Nebe nad Perninkem, Chaloupky 
Vondruška, V. – Ďáblova čísla 
Digma Čechová, D. – A nesejdeš z cesty, Nemusíš! 
Lednická, K. – Životice 
Bezdíčková, E. – Moje dlouhé mlčení 
Antologie povídek - Poslední uzel: Jedno téma, osmnáct 
různých pohledů  

Společenský román 
Wiggsová, S. – Knihkupectví ztrát a nálezů 
Bryndza, R. – Coco Pinchardová: Moje tlustá opilá svatba, 
Ne tak úplně soukromé maily C.P. 

Detektivky 
Nesser, H. – Smolná vteřina 
May, P. – Noční brána 
Hjorth, M. – Kdo seje vítr 

Z nových knih

Tipy od knihovnice

Noví Známí neznámí 
Kinokavárna v ‚kácéčku‘ promítne v pondělí 13. 6. od 19 hod. zbrusu nový český film s názvem Známí neznámí. Dle 
uveřejněných anotací jde o  hořkosladkou komedii s  hvězdným obsazením ( M. Hofman, T. Pauhofová, K. Issová 
a další), jejíž scénář napsal na motivy italského filmu Naprostí cizinci Petr Jarchovský. Film byl natočen v  česko-
slovenské koprodukci, režie se ujala Zuzana Marianková. 
Děj se točí kolem party českých a slovenských přátel, kteří se sejdou v pražském bytě, aby oslavili příchod Nového 
roku. Znají se už dlouho a  i toto setkání se nese v duchu klasické silvestrovské oslavy, kdyby… Kdyby se nezrodil 
zdánlivě nevinný nápad: dát všechny mobilní telefony na  stůl a  nahlas sdílet každou doručenou zprávu a  dát 
na hlasitý odposlech každý příchozí hovor. Stačí jeden večer a z dobrých známých se stanou neznámí… 
Vstupné 120 Kč 

Lída Faflíková
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Věřím, že má slova v nadpisu nejsou ani troufalá, ani samo-
chvalná. Však návštěvníci letošního ročníku folklorního festiva-
lu Tuchlovická pouť odcházeli z pořadů vždy s úsměvem. A my 
jsme velmi rádi, že jsme k dobré víkendové pohodě přispěli svou 
troškou do mlýna. 

Co bylo letos k vidění a slyšení 
v Tuchlovicích? 

Festivalový kolotoč započal koncertem v  kostele sv. Flo-
riána v Tuchlovicích, kde se setkaly dva pěvecké sbory a zně-
ly především písně lidové a  folkové. Tím prvním byl dětský 
pěvecký sbor Rosička ze ZUŠ Stochov pod vedením Terezy 
Mlynaříkové. Na  klavír je tentokrát doprovázela Sophia 
Denny. Na stochovské ZUŠ studuje zpěv Karolína Minichtha-
lerová, která přidala dvě lidové písně. Po ní nastoupil sbor 
Musica NoStra z  Nového Strašecí a  jeho vedoucí Eliška 
Horáková. Na  závěr celého koncertu symbolicky všichni 
účinkující zazpívali modlitbu – to aby konečně po  dvou 
covidových letech všechno vyšlo. 

Mezitím se ve strašeckém NKC chystal další 
program 

Například vystoupení souboru Lísteček ze ZUŠ NS a  jeho 
kapelky. S pořadem nazvaným O  svatém Janu se představil 
domácí Čtyřlístek a  po  několika letech k  nám opět zavítal 
slovenský soubor Tepličan z  Liptovské Tepličky. Večerem 
provázel Jiří Verner a  v úvodu předal slovo hned několika 
milým hostům. Byla mezi nimi 1.  místopředsedkyně 
Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR Věra Kovářová, která 
si festival nenechala ujít. Po ní se slova ujali a festivalu po-
přáli jen to nejlepší starosta Nového Strašecí Karel Filip 
a starosta Tuchlovic Jaroslav Pošta. Posledním řečníkem byla 
prezidentka festivalu Tereza Mlynaříková. Poté už nás Líste-
ček vrátil do dětských let a připomněl radostné dětské hry 
a  zpívánky, Čtyřlístek oslavy příchodu léta a Tepličan nám 
dal nahlédnout do života prostých lidí z údolí mezi Nízkými 
a Vysokými Tatrami. 

Festivalová sobota a nedělní mše 
Tradičně začala krátkými vystoupeními jednotlivých 

zúčastněných souborů na  malém podiu. To ovšem letos 
nestálo před Česku hospodou, jak byli návštěvníci zvyklí, ale 
v  kouzelném prostředí zvelebeného tuchlovického parku. 
Viditelnost zdaleka i  zelená kulisa jen podtrhly krásu 
jednotlivých vystoupení. 

Mnohé festivaly mají svůj tradiční průvod. Ten náš ovšem 
nevedl vesele po  vsi od  domu k  domu. Mířil na  místní 
hřbitov, ke hrobu jednoho ze  zakladatelů našeho festivalu, 
který v loňském roce bohužel odešel do folklorního nebe. Byl 
jím pan profesor Bohumil Chochola, kterému nikdo neřekl 
jinak než Bohoušek. Rozhodli jsme se  takto připomenout 
jeho osobu i  působení a  uctít jeho památku. Průvod poté 
pokračoval dále k festivalové lípě. 

Odpolední pořad začal ve  sluncem zalitém amfiteátru 
letního kina. Na podiu se vystřídaly soubory dětské i dospě-
lé. Přijely nás potěšit Notičky z  Řevnic, Kytice, Gaudeamus 
VŠE i rakovnické Borůvky. Nechyběly děti z MŠ Tuchlovice, 
domácí Čtyřlístek, ani známí Hajdaláci z  Rosénky. Poprvé 
na festival zavítal FS Lipka z Pardubic a přivezli s sebou ne-
jen perník. Tepličan nám přiblížil, jak to chodívalo při odvo-
du na  vojnu. Poslední dva jmenované soubory se  letos 
společně ujaly také výuky v  tzv. škole tanců, která nesměla 
na festivalu chybět. 

Vlahý sobotní večer s  sebou přinesl posluchačům koncert 
folkové legendy Pavla Žalmana Lohonky a jeho kapely. 

Poté už bylo na  programu jen pohodové večerní zpívání, 
hraní a povídání nejen o folkloru, kterého se mohl zúčastnit 
každý, komu se ještě nechtělo spát. 

Takhle tedy vypadal letošní festivalový program a  já si 
opravdu myslím, že kdo přišel, nelitoval. Naši hosté ze Slo-
venska se v neděli ráno ještě zúčastnili mše svaté v tuchlo-
vickém kostele, kde zazpívali několik písní. 

Nezbývá než říci na závěr naše tradiční … za rok v květnu 
nashledanou na Tuchlovické pouti! 

Pavlína Tondrová 

Tuchlovická pouť se vydařila

Soubor Gaudeamus z VŠE Praha

Notičky z Řevnic
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V  červnu uzavíráme přednáškový cyklus Přítomnost 
a  budoucnost světa přírody. Nabídli jsme našim poslucha-
čům, aby se  na svět přírody podívali ze  všech úhlů 
a pochopili, jak je tento svět křehký a vzájemně provázaný. 
V  poslední přednášce se  podíváme na  Zemi v  globálním 
měřítku. Všichni můžeme sledovat, že na  naší planetě 
fakticky dochází ke  klimatickým změnám, ať už s  tím 
souhlasíme nebo ne. Procesy, které probíhají a zrychlují se, 
v budoucnosti značně ovlivní život lidí. 

Civilizace ve  svém posledním vývoji nakupila tolik neu-
vážených kroků a přímo devastujících zásahů v oblasti moří, 
vod, na souši i v přírodních systémech, že nastal čas hledání 
cesty z tohoto bludného kruhu. Proto se vědci snaží zkoumat 
děje na  planetě, pojmenovat určité souvislosti a  nevratné 
zásahy člověka. Vzniká vědecký směr zabývající se zemským 
systémem, hledající možnosti, jak nepřekročit bod zvratu 
nebo jeho zmírnění. Je otázka, jak se lidstvo k řešení situace 
postaví. Jsme tedy na rozcestí. 

K  tomuto tématu se  uskuteční v  úterý 21.  června od 
17 hodin přednáška s názvem Přežije člověk antropocén? 
(Jaké jsou bariéry a možnosti udržet globální změnu v plane-
tárních mezích). Přednášet bude RNDr. Michaela Pixová, 
Ph.D., University of New York in Prague – Vysoká škola 
a Univerzita v Praze. 

Po přednášce proběhne slavnostní rozloučení s posluchači 
a  letošním programem klubu. Následovat budou informace 
k dalšímu přednáškovému ročníku. 

Pojeďte s námi na jarní výlet v sobotu 18. června – Pod-
blanicko! 

Program: Návštěva Podblanického muzea v  Benešově 
(historie města, kraje, historie Konopiště, prohlídka města), 
Muzeum Podblanicka, zámek ve  Vlašimi (vývoj kraji-
nářského parku ve  Vlašimi, zrcadlo minulosti, rod Auer-
spergů ve  Vlašimi), zámek Růžkovy Lhotice (Kraj tónů, 
Podblanicko v dějinách hudby). 

Společný oběd je zajištěný v  restauraci Vorlina ve Vlašimi 
(není zahrnuto v ceně zájezdu). Cena zájezdu včetně dopra-
vy a vstupného: plné 445 Kč, senioři 405 Kč, děti 380 Kč. 

Aby se  cena zájezdu mohla dodržet, je třeba obsadit nej-
méně 35 míst. 

Z tohoto důvodu je třeba se co nejdříve přihlásit v pokladně 
muzea, kde bude probíhat také výběr poplatku ve dnech 8. a 
15. června 2022. 

Sraz v ulici Palackého, odjezd v 7.30 hodin. Návrat kolem 
19 hodiny.  
  Těšíme se na vaši návštěvu! 

Barbora Honzíková, Věra Hrubešová

Pozvánka do muzea

Klub cesty za poznáním

Květen se  nám pomalu přehoupl v  červen – měsíc, kdy 
za  bujarého veselí žáků končí škola a  ve  vzduchu visí příslib 
přicházejícího léta. Pro naše předky byl červen měsícem sklizně 
a první velké úrody. I my můžeme během června začít sklízet své 
pomyslné plody, které jsme během jara zaseli. Každý si 
za těmito „plody“ může představit něco „svého“ – ať už to byly 
bylinky, nápady, nebo třeba pro děti známky, kterých se dočkají 
na vysvědčení koncem měsíce. I my jsme pro vás připravili plody 
naší práce v podobě různých výstav a akcí. 

Panenky nestárnou 
V  červnu máte poslední možnost navštívit výstavu s náz-

vem „Panenky nestárnou“ ze soukromých sbírek paní Vero-
niky Janurové a Heleny Požárkové Duškové. V našem muzeu 
je vystavena pouze část jejich sbírky, ale i  přesto je celý 
výstavní sál plný. 

Pokochat se můžete např. porcelánovými panenkami, které 
byly většinou vyráběny jako vedlejší produkty velkých 
porcelánových firem, tzv. čajovými či budoárovými panen-
kami. Nelze opomenout také panenky od  slezské malířky 
Käthe Kruse, která nechtěla svým dětem kupovat panenky 
bez výrazu, a proto je začala sama vyrábět. Předlohou jí byly 
vlastní děti. Její nejstarší výrobky mají hezký, ale smutný 
obličej, aby odrážely smutek první světové války. 

Prohlédnout si můžete ale i  panenky německé výroby 
francouzské, americké, panenky vyráběné za Rakouska Uher-
ska a  samozřejmě české. Nenechte si ujít tuto jedinečnou 
příležitost – výstava končí již 19. června. 

Sběratelský svět KINDER 
Už víte, kam vzít děti odměnou za vysvědčení, kam vyrazit 

na  výlet nebo se  chcete ponořit do  světa vlastních 
vzpomínek? A máte rádi překvapení a fantazii? Pokud jste si 
odpověděli „ANO“, pak prosím přijměte pozvání na výstavu 
s  názvem „Sběratelský svět KINDER®“, která bude 
v muzeu k vidění od 23. června. 

Vystaveny budou figurky, hračky a puzzle z  čokoládových 
vajíček „KINDER Surprise (Překvapení)“. Setkáte se zde s po-
stavičkami jak ze  světa filmů a  pohádek, tak i  se  staršími 
z Německa 70. /80. let a z České republiky ze začátku 90. let. 
Uvidíte zde také různé rarity či varianty. Zkrátka budete 
moci obdivovat figurky či série skutečně z  celého světa. 
Vedle figurek můžete shlédnout i hračky, např. série autíček, 
zvířátek, 3D puzzlů či papírových puzzlů. Pokud dáme vše-
chna vyjmenovaná slova do  čísel, uvidíte více jak 300  sérií 
s více jak 2 300 kousky, které pocházejí ze soukromé sbírky 
Evy Klímové – dlouholeté sběratelky figurek a hraček z „Kin-
der Překvapení“. Přijďte si to k nám užít! 

Barbora Honzíková, Eva Klímová



 20

KULTURA

Václav Pleskot se  narodil v  Milostíně, stejně jako jeho 
bratranec herec Jiří Pleskot. V  období let 1945 – 1951 
pracoval v Národní bance Československé.  
  V  roce 1952 absolvoval Vysokou školu politickou při ÚV 
KSČ a  stal se  náměstkem předsedy Státního výboru pro 
tělovýchovu a sport, který po státní linii řídil tělovýchovné 
a  sportovní hnutí v  Československu, a  v letech 1955 – 
1956 tomuto výboru předsedal.  
  V  únoru 1955  byl rovněž zvolen předsedou obnoveného 
Československého olympijského výboru, jehož hlavním 
úkolem byla příprava účasti naší výpravy na VII. zimních 
olympijských hrách 1956 v Cortině d´Ampezzo a Hrách XVI. 
Olympiády 1956 v Melbourne. 

Od jeho nástupu se začala 
uplatňovat zásada společ-
ného předsedy mezi tělový-
chovnou organizací a ČSOV. 
Po ustanovení nového ČSTV 
byl proto v  lednu 1958 
z  funkce předsedy ČSOV 
odvolán.  
 V  letech 1958 – 1960 pra-
coval na  ministerstvu za-
hraničních věcí jako vedou-
cí odboru.  
Do roku 1966 byl velvyslan-
cem ve Francii. 

Po návratu zastával v prv-
ní federální vládě Oldřicha 
Černíka v  roce 1969 funkci státního tajemníka na  MZV. 
Po  odchodu z  vlády pak nastoupil do  funkce generálního 
ředitele cestovní kanceláře Čedok. 

Václav Pleskot nebyl v příbuzenském vztahu jen s hercem 
Jiřím Pleskotem. V  jeho rodině se  postupem času objevily 
i další osobnosti z uměleckého světa. 

S  manželkou Olgou měli celkem pět dětí. Dcera Anna 
(Aňa), provdaná Štaidlová, byla manželkou hudebníka 
a  skladatele Ladislava Štaidla. Sestra Míša, její dvojče, byla 
maminkou hudebního skladatele, klávesisty a zakládajícího 
člena skupiny Lucie Michala Dvořáka. 

František Frolík

Detailní snímky květin – nová výstava v galerii

Václav Pleskot – sportovní funkcionář, politik 
*1. 1. 1921 Milostín – +29. 9. 2012 Praha

Václav Pleskot

Rukopisný dopis autorovi s podpisem V. Pleskota (2000)

Městská galerie V. Olivy hostí od 27.  5. do 31.  8. vý-
stavu fotografií Viléma Žáka s názvem Něžná krása ko-
lem nás. Autor je v  regionu dobře známý, pochází totiž 
z Rakovníka (*1965), žije ve Strašecí a vystavoval již mno-
hokrát. 

Fotografování se  věnoval od  dětství. 
Certo na 12  snímků z  provenience 
tehdejší NDR byl první fotoaparát, 
se kterým začínal.  
Základy zpracování černobílé fotografie 
dostal od  svého otce. Jako domácí foto-
komora, tak jak to bylo v  té době stan-
dardem, posloužila koupelna. 

Pak už přišla první nádherná zrca-
dlovka Praktina FX, následovala Prac-
tica BX 20 a  nakonec technika Nikon, 
které zůstal věrný dodnes. 

Vilém Žák měl dosud 19  samostatných výstav, z  toho jednu 
v Chicagu pro místní českou diasporu. Jeho fotografie se staly 
součástí čtyř odborných přírodovědeckých publikací. Je 

autorem mnoha snímků, které posloužily jako podklad pro 
obaly hudebních nosičů, nebo promo fotografií hudebníků. Je 
autorem řady kalendářů s přírodními motivy nebo s technickou 
a stavební infrastrukturou. 
(zdroj www.autora) 

Soubor fotografií Něžná krása kolem 
nás potvrzuje Žákovu fascinaci příro-
dou. Před dvěma roky měli strašečtí 
možnost prohlédnout si v  galerii jeho 
skvělou výstavu Afrika ještě žije dopl-
něnou besedou.  
Nynější soubor fotografií nabízí 
neotře-lý pohled na květiny, které sice 
známe, ale jichž si mnohdy ani 
nepovšimneme. 
„Zjistil jsem, že i  ty nejobyčejnější 

a nejběžnější rostliny kolem nás při troše pozornosti a malém 
zvětšení skýtají neuvěřitelné množství tvarů a  barev,“ říká 
Vilém Žák v textu ke své výstavě. 

Přesvědčte se sami! 

Od 12. 6. je Městská 
galerie Viktora Olivy 
nově otevřena i v ne-
děli od 13 do 17 hodin.
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Každý, kdo rád poslouchá dobrou hudbu, si určitě přijde 
na své ve středu 15. 6. od 19 hod. v Městské galerii Vi-
ktora Olivy na  koncertě kytarového kouzelníka Damir 
Hal Haliliće. 

V muzikantském světě je dobře známý, vystupoval nejen 
v  Chorvatsku, ale i  v USA, Německu, Itálii, Švýcarsku, 
Francii, Anglii, Švédsku, Maďarsku, Slovinsku, Srbsku, 
Polsku, České republice. 

Hal sdílel pódium a  spolupracoval s největšími světovými 
jmény, jako jsou Tommy Emmanuel, Muriel Anderson, 
Bernie Marsden, Michael Messer, Peter Finger, Franco 
Morone, Woody Mann,… a  mnoho z  nich poprvé přivezl 
do Chorvatska. 

Nepůsobí jen coby hudebník, ale také jako umělecký ředitel 
Kastav Blues Festivalu, který přitahuje tisíce návštěvníků 
a  je největším a nejvýznamnějším chorvatským bluesovým 
festivalem. Navíc je programovým ředitelem BIG Festivalu 
(Baška International Guitar Festival) v  Jurandvoru a  Bašce 
na ostrově Krk. 

Michael Roach, akustická bluesová hvězda a  zakladatel 
a bývalý prezident Evropské bluesové asociace, o něm řekl: 

"Je známý po  celém světě, protože ho znají všichni kytaristé. 
Dokonce i bluesoví kluci mají respekt k Halovi!" 

Nenechte si Hala ujít! 
Lída Faflíková

Kytarový virtuos z Chorvatska 
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Aktuální téma není pro současnou Evropu vůbec nové. 
Dvacáté století se svými obrovskými válkami dovedlo něko-
likrát vyvolat tlak na civilní obyvatele a hromadně je vyhá-
nět z jejich domovů do klidnějších oblastí. Vždy to způsobo-
valo chaos a vysoké nároky na státní správu a jednotlivé 
samosprávy. Běženci vyvolávali v cílových místech ne zcela 
jednoznačné reakce. Často existovalo falešné zdání, že kon-
flikt je daleko a že se nás netýká. Jenže problém tu byl 
a místní situace se s ním musela vyrovnávat. 

  

První světová válka   
 Také problém uprchlíků z východní Evropy již musely naše 

země řešit. Oblast Haliče a Bukoviny, která se rozkládá mezi 
Polskem a Ukrajinou a kde dominuje město Lvov, byla 
součástí rakouské monarchie. Bukovina, situovaná jižněji, 
představovala jeden z jejích nevzdálenějších cípů. V Haliči 
se na počátku první světové války rozvinula fronta mezi 
Rakouskem-Uherskem a dohodovým Ruskem (Gorlice – Pře-
myšl – Lvov – Stanislav, dnešní Ivano-Frankivsk). Na tuto 
linii se dostal dobrý voják Švejk a v městě Přemyšl, centru 
dnešní polské části Haliče, má tato proslulá literární postava 
svou sochu a turistickou stezku. 

 Fronta, která se zpočátku pro Rakousko nevyvíjela vůbec 
dobře, zasáhla do života tamního civilního obyvatelstva – 
Poláků, Židů a Ukrajinců, nazývaných tehdy u nás Rusíni. 
Obyvatelé se báli chování carské armády. Odhaduje se, že 
jen do roku 1915 opustilo tento region milion běženců. 
Směřovali logicky na západ, do klidnějších částí monarchie. 
Rakouský stát musel zajistit jejich podporu a ubytování a ta-
ké nad těmito skupinami dodržoval přísný dohled. V době 
stísněné atmosféry, rozbíhajícího se válečného hospodářství 
a váznoucího zásobování šlo o další obtížný úkol, který 
musely úřady zvládnout. Běžence držely dál od velkých 
center a umisťovaly je do sběrných táborů nebo na venkov, 
do menších měst a obcí (část běženců si však zajistila pobyt 
v Praze, Brně nebo v Olomouci). Také tehdy utíkali z výcho-
du hlavně ženy, děti a starci, protože mladší muži museli na-
rukovat.   

Nové Strašecí  
 V regionech spadla tíže s organizací běženců na okresní 

hejtmanství, v našem případě ve Slaném. Už v září 1914 ob-
držel tento úřad instrukce týkající se evidenčních prací či 
státní podpory (70 haléřů na osobu a den) a upozornění na 
nebezpečí výskytu ruských agentů, kteří se mohli s uprchlíky 
dostat do vnitrozemí. Šestnáctého listopadu sdělilo 
hejtmanství, že na okrese bylo ubytováno 1 284 uprchlíků 
(například v N. Strašecí 207 lidí, ve Mšeci 176, v Lánech 61, 
ve Slaném 199), o měsíc později to bylo již 1 817 nových 
osob. Ubytování, hygienu, výživu, vzdělávání a zapojení 
přistěhovalců do nového života, včetně hledání zaměstnání, 
musely obce za podpory státu řešit samy.   

Prvních šestnáct uprchlíků z Haliče přijelo vlakem do No-
vého Strašecí 10. listopadu 1914. O dva dny dříve sem dora-
zil okresní hejtman a zajistil pro běžence tři sály, a to v hos-
tincích U Lípy (čp. 105), U Zeleného stromu (čp. 58) a U Lva 
(čp. 184). Hostinští museli pro ně připravovat stravu 
za  uvedených 70 haléřů. Již třináctého listopadu bylo 
ve městě ubytováno 205 uprchlíků. Dobový svědek uvedl, že 
si někteří „přivezli s sebou krávy, slepice, hrnce, peřiny aj. 
domácí maličkosti“. Jiní vezli i koně, uhlí, obilí či dříví a své 
zboží pak prodávali. Starosta obce František Kurzveil vyhlá-
sil sbírku šatstva a v prosinci dívčí škola rozdávala dětem 
uprchlíků pečivo.  

Obyvatelé se na nově příchozí dívali spíše rezervovaně. 
Udivoval je exotický vzhled především pravověrných Židů. 
Všímali si jisté výstřednosti a zájmu východních běženců 
o hostince, alkohol, hudbu či tanec. Zaznamenáme i ostrou 
kritiku: „Dělají Polákům pomyšlení, a ti nedělají ničeho. Jen 
courají, ženské v plétách [!] přes sebe po městě a některé chodí 
na vcaku (kořalka).“ Že přistěhovalci měli s sebou kapelu, 
dokládá zápis městské rady z 18. listopadu. Střízlivější po-
hled nabídl učitel chlapecké školy Jan Hron, který na nové 
spoluobčany z Haliče vzpomínal po válce:  

„Přišli ve stavu velice zbědovaném. Umístěni byli zpravidla 
v sálech hostinců, ale i v domech měšťanů. […] Výrazné postavy 
mužů v černých dlouhých usmolených kaftanech, hlavy zarostlé 
dlouhými černými vlasy a kryté klobouky se širokým okrajem. 
Od uší dolů visely dlouhé pejzy. Sotva se v městě poohlédli, 
začaly různé malé obchody po domech. Nejčastěji nabízeli 
drobné zboží, jako mýdlo, jehly, knoflíčky, tkaničky apod., 
za  potraviny. Vyběraví nebyli, brali vše. Kde si toto zboží 
opatřovali, nevím, nejspíše od svých soukmenovců v Praze, kam 
velmi často otcové rodin dojížděli. Mluvili zvláštním nářečím, 

Uprchlíci v Novém Strašecí  

Uprchlíci přijížděli i se svým domácím zvířectvem (Choceň)

Židovští uprchlíci v táboře v Německém Brodě
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v  němž byla asi hojnost hebrejštiny. Byly to obrázky hodny 
štětce malířského, když za letního podvečera vysedávaly celé 
rodiny před domy, kolem nichž pobíhaly děti, a do okolí se 
rozléhala obecenstvu nesrozumitelná řeč.“  

Pomoc dětem uprchlíků   
Na počátku prosince 1914 se usnesla místní školní rada 

zřídit pro děti uprchlíků školu. Mezi přistěhovalci se dokon-
ce nacházel polský učitel, který mohl zajistit výuku. Ve škol-
ní budově bylo málo místa, a tak se rozhodlo poskytnout pro 
tento účel jednu místnost v tzv. stravovně (čp. 309), která 
zatím čekala na zřízení izolační místnosti v případě výskytu 
nákazy.  
Školu město otevřelo 14. prosince a navštěvovalo ji přes 

třicet dětí. Zároveň místní školní rada s učiteli přichystala 
pro polské děti vánoční nadílku. Obec věnovala příspěvek 
na  vánoční stromek a zorganizovala příslušnou sbírku. 
Slavnost se uskutečnila 20. prosince v hostinci U Zeleného 
stromu za přítomnosti zástupců okresního a obecního 
zastupitelstva. Zahájila ji ředitelka dívčí školy Antonie 
Langová, pak se zpívaly koledy a polské děti přednesly ná-
rodní písně. Projev měl poté okresní tajemník Bohumil Dvo-
řák a rozdělily se dárky 35 školním dětem a také třiceti 
školou ještě nepovinným (vánočky, jablka, ořechy, pomeran-
če nebo cukroví). Všechna dochovaná svědectví hovoří 
o velkém dojetí.  

Situace ale nebyla tak optimistická. Brzy poté musely být 
děti na popud okresní školní rady pečlivě lékařsky prohlíže-
ny kvůli nebezpečí infekce, nehledě k tomu, že měly vši. 
Obyvatelstvo tak zachovávalo více a více rezervovaný postoj, 
který se zhoršil ještě tím, že se na konci ledna 1915 mezi 
uprchlíky nakažlivé onemocnění vyskytlo. Ve stravovně se 
pak zřídila izolační místnost a vyučování polských dětí se 
zastavilo.  

Obec již poté školu pro uprchlíky neobnovila. Máme 
alespoň svědectví o zřízení školy pro místní židovské děti, 
financované ze soukromých prostředků. Navštěvovaly ji také 
některé děti polských uprchlíků. Ty asi postupně převážily, 
protože tam vyučovali učitelé z Haliče a v červenci 1918 byla 
škola zavřena, když se vystěhovalci chystali k návratu domů.     

Potíže s infekcí   
 Péči o polské běžence převzaly v roce 1915 okresní výbory, 

které ustavily příslušné výbory pro pomoc válečným 
uprchlíkům (Slaný, N. Strašecí, Lány aj.). Finanční prostředky 

získávaly z okresního hejtmanství ve Slaném. To na konci 
ledna obdrželo z místodržitelství 55 000 korun a poté dostá-
valo finance od státu pravidelně. Zpráva z léta 1915 uvádí, že 
se v Novém Strašecí utvořil výbor pro péči o všechny upr-
chlíky pod vedením advokáta JUDr. Fischera a továrníka Fro-
líka. Nic bližšího o tom ale nevíme.   

 Nedůvěra místních obyvatel se prohlubovala. Stále jim 
vadil odlišný životní styl, vizáž a také to, že uprchlíci 
ve  městě skupovávali už tak nedostatečné zásoby. Rostla 
i kritika nadměrného pití alkoholu. Krize vztahů s místními 
obyvateli nastala po zmíněném výskytu infekční nákazy, a to 
mezi běženci ubytovanými v čp. 290 na tehdejším 
Rakovnickém předměstí (dnes nám. 5. května). Znamenalo 
ukončení polské školy ve stravovně, kde vznikla z roz-
hodnutí městské rady izolační místnost. Okresní lékař, jenž 
za tímto účelem přijel do města, diagnostikoval skvrnitý 
tyfus, později překvalifikovaný na tyf střevní. Nemocní byli 
do okresní stravovny přepraveni 30. ledna 1915 večer. 
Druhého února pak ve stravovně zemřela jedna polská žena, 
podle záznamů na střevní katar. Následoval ji jeden muž 
z Haliče, údajně zemřelý na zánět mozkových blan.  

Přesuny haličských uprchlíků  
V roce 1915 se část uprchlíků z našeho území do Haliče 

vracela, brzy ovšem utíkala znovu. Přesuny nebraly konce. 
K  třetímu březnu 1915 bylo ve slánském hejtmanství uby-
továno 1 582 utečenců, z valné většiny Poláků. Tehdy také 
podal okres zprávu o tom, že většina uprchlíků byla 
přemístěna do východočeské Chocně, kde pro běžence vy-
rostlo tak zvané „barákové město“. Avšak počátkem dubna 
přišlo dalších 800 Židů do Slaného, Velké Kvíce, Nového 
Strašecí, Mšece, Zlonic, Kamenných Žehrovic, Pcher a Bran-
dýska. Místní svědek uvedl, že na počátku března 1915 
odešlo ze Strašecí 55 Poláků a Rusínů. Dvě stě nových pol-
ských uprchlíků pak přijelo na novostrašecké nádraží 
12. dubna. Osmdesát jich bylo ubytováno v Pecínově a 120 
ve Mšeci.  

V květnu 1915 sdělovalo hejtmanství nadřízeným úřadům, 
že je možno v okrese umístit ještě dalších 978 válečných 
uprchlíků, ale žádalo, aby to nebyli Židé. Od konce tohoto 
měsíce se tak počet haličských obyvatel vyšplhal na hodnotu 
2 396. Čísla se stále měnila, jak stát běžence přesouval.  
Uprchlíci samozřejmě podléhali vojenské povinnosti. 
Třetího dubna 1916 vydalo hejtmanství vyhlášku o ohla-
šovací povinnosti všech mužů, uprchlíků z Haliče, ročníků 
1865–1898.  

Podle zmíněného místního svědka se na konci prosince 
1915 někteří polští Židé skutečně vrátili do Haliče. Nových 
čtyřicet uprchlíků, většinou žen, však znovu do města přijelo 
4. února 1916. Tato zpráva může souviset s oznámením 
okresního hejtmana starostovi Kurzveilovi, že následkem 
přesazení čtyř set uprchlíků z tábora v Chocni jich přidělí 
do obce padesát.  

Pro valnou část let 1916 a 1917 nám informace o osudech 
uprchlíků mizí. Nelze se již dopátrat, kolik těchto lidí bylo 
v  Novém Strašecí později ubytováno a jak se jejich počet 
dále měnil.  

Jan Černý  
(pokračování příště) 

Uprchlický tábor v Chocni
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Jakmile se slunce skutálí k obzoru, okoření vzduch cosi tajem-
ného, co láká zůstat venku o  trochu déle. Vlahé večery jsou 
krásně sluncem zabarvené a  lákají k  procházkám nejen 
zamilované, ale pookřejí při nich i ti dříve narození. První letní 
měsíc je spojen se  slunovratem a  svatojánskou nocí. Naši 
předkové věřili, že noc z 23. na 24.  června má tajemnou sílu. 
Všechny byliny, které natrhali v tuto noc, nazývali svatojánským 
kořením a přisuzovali jim čarovnou moc. Využívaly je báby ko-
řenářky k magickým rituálům, ale i k léčení a ochucování jídel. 

Necháte se  inspirovat a vydáte se o svatojánské noci na sběr 
kouzelných bylin, které vám přinesou lásku, radost, zdraví a po-
žehnání? 

Chodí se  na sběr DEVATERA BYLIN, a  to v  noci, nejlépe 
na adama, bez ohlédnutí a beze slova. Já si sundám boty a po-
nožky, donaha tedy nepůjdu. Devítka symbolizuje duchovní sílu, 
lidskost, soucit, poctivost, štědrost, vznešenost a  velkorysost, 
má magický a rituální význam. 

Přichystám si košíček na mé oblíbené byliny: mátu, meduňku, 
tymián, šalvěj, jitrocel, levanduli, květy divoké růže, kontryhel, 
listí malin, jahod a rybízu. Bylinky trháme vždy s  láskou a po-
korou a jen tolik, kolik opravdu potřebujeme. Používáme v čer-
stvém stavu nebo sušené. Vážeme je do  snítek a  sušíme 
zavěšené „hlavou dolů“ na  provázku na  suchém místě, kde 
nesvítí přímé slunce. Babičky měly nad kamny dřevěnou tyč 
„hambalky“. Skladujeme v uzavřených sklenicích. 

Lehký letní čajík, který je vhodný i pro 
dětičky 

Pár lístků jahodníku a maliníku, několik jitrocelů a dva až 
tři listy z  černého rybízu. Omyté byliny zalijeme horkou 
vodou a necháme vyluhovat minutu či dvě. Byliny scedíme 
a  do  trochu zchladlého bylinného výluhu přihodíme hrst 
ovoce. Ovoce necháme v  čaji, dokud ho nevypijeme. Je vý-
borný i zchladlý místo limonády. Po celé léto můžeme takhle 
připravovat čaje jahodové z plodů a lístků lesního jahodníku, 
malinové z  čerstvých malin a  listů maliníku či ostružníku, 
třešňové s lístkem meduňky, rybízové s listy rybízu. 

Skvělé je občas přidat i  nějaké koření pro posilu trávení, 
jako jsou třeba semínka koriandru nebo fenyklu. 

Na posilněnou, aby se  nám byliny dobře sbíraly, si udě-
láme dortík z jahod. Je výborný také z malin nebo borůvek. 

Nepečený jahodový dortík 
Korpus 
150 g mandlí (vyzkoušeno z loupaných i neoloupaných) 
150 g datlí (pokud jsou tvrdší, tak je na 2 h namočíme do vody) 
1 lžíce kokosového tuku 
Rozmixujeme mandle, datle, přidáme kokosový tuk a  udě-
láme směs. Vyložíme formu na dort (22 cm) pečícím papírem 
nebo fólií a prsty rozprostřeme směs. 
Bílá vrstva 
plechovka kokosového mléka (400 ml) 
lžíce agaru nebo želatiny 
2 lžíce rýžového sirupu 

Rozmícháme agar nebo želatinu v  mléce, přidáme sirup 
a zahříváme, až se vše krásně spojí.  
Želatinu stačí zahřát, agar minutu povaříme. Necháme 
zchladnout a  nalijeme na  korpus. Dáme do  ledničky 
ztuhnout. 
Horní vrstva 
400  ml vody nebo moštu (jablečný je pro tuto dobrotu jako 
stvořený) 
2 lžíce rýžového sirupu 
1 lžíce agaru nebo želatiny 
miska jahod nebo malin 

Ve vodě či v moštu rozmícháme agar nebo želatinu, sirup 
a zahříváme, až se vše spojí. Necháme zchladnout.  
 Na  bílou, ztuhlou vrstvu poklademe jahody, maliny a  za-
lijeme. Dáme chladit.  
 Když chceme mít vrstvu barevnou, rozmixujeme do  vody 
nebo moštu pár jahod. 

Na svatého Jána otvírá se k létu brána

Nepečený jahodový dortík                                                            foto Ivana Pedálová

Nepečený dortík je skvělý i z borůvek
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Mandle a  kokosové mléko je z  bezobalu a  datle mám vyz-
koušené z  trhu od  zelinářů z  Čelechovic (nemusí se  ani mi-
xovat, stačí rozmělnit vidličkou, jak jsou měkké). 

Cizrnové karbanátky 
Cizrnu uvaříme vždycky na vícero jídel, takže máme suro-

vinu třeba na humus nebo salát. Příprava cizrny je podrobně 
popsána v Novostrašeckém měsíčníku 7,8/2021. 
250 g vařené cizrny (1 hrnek) 
1 květák menší 
2 stroužky česneku 
sůl 
šťáva z poloviny citronu 
1 lžíce olivového oleje 
hrst nasekaných opraných bylinek (petrželka, pažitka, tymián) 
nebo nať z cibulky 
1 lžička garam masaly 
1 lžíce slunečnicových semínek 
1 lžíce pohankové mouky 
olej na potření 

Květák omyjeme, rozdělíme na  růžičky a  uvaříme v  páře 
doměkka. Uvařenou cizrnu vidličkou rozmělníme v  míse 
(můžeme rozmixovat, ale pozor jen krátce – hmota by byla 
řídká). Přidáme květák, rozmělníme a  promícháme se  zby-
lými surovinami. Podle potřeby přisypeme pohankovou 
mouku. Tvarujeme karbanátky, které smažíme na pánvi nebo 
pečeme v  troubě na  plechu vyloženém pečícím papírem. 
Potíráme ze všech stran olivovým olejem, aby nebyly suché. 
Pečeme asi 20 – 25 min na 180 °C. Podáváme s majonézou 
z tahini nebo z vody, která zbyla po uvaření cizrny. Na talíři 
nesmí chybět pečená a napařená zelenina. 

Majonéza z tahini 
5 lžic tahini pasty 
1 lžíce kvalitní hořčice 
1 lžíce citronové šťávy 
1 lžíce vody 
Vše prošleháme metličkou a můžeme podávat. 

Aquafaba majonéza 
Pokud rádi experimentujete, vyzkoušejte majonézu z vody, 

která zbyla po  uvaření cizrny. Uvařenou cizrnu scedíme 
a zbylou vodu pomalým varem zredukujeme asi o  čtvrtinu. 
Jednodušší způsob je použít nálev z konzervované cizrny. 
4 lžíce vody z uvařené cizrny nebo nálevu ze sterilované cizrny 
1 lžíce citronové šťávy 
¼ lžičky soli 
2 lžičky rýžového sirupu 
1 lžíce hořčice 
100 ml oleje 

Všechny suroviny kromě oleje mixujeme ve vysoké nádobě 
asi 1 minutu.  
  Poté postupně přiléváme tenkým pramínkem olej, dokud 
majonéza nezhoustne. 

Květuščin dip (pesto) z máty 
V dalším receptu se s vámi podělím o dobrotu, kterou jsem 

dělala loňské léto poprvé. Kamarádka Květa mi darovala má-
tu. Část jsem nasušila a ze zbytku jsem zkusila udělat pesto. 
Povedlo se. Je výrazné, stačí malá lžička. Z  hráškové nebo 
cuketové polévky udělá lahůdku. 
hrst mátových lístků 
olivový olej (neměřila jsem, přilívala jsem postupně, aby se mi 
dobře mixovalo) 
hrst kešu ořechů 
3 stroužky česneku 
šťáva z půlky citronu 
sůl 

Vše umixujeme, přendáme do  skleničky. Vršek pesta za-
lijeme olejem, který funguje jako konzervant. 
Jíme, abychom žili a nežijeme, abychom jedli. 

Abych se mohla v přírodě pohybovat bez obav ze štípnutí ko-
márů nebo chycení klíšťat, používám mazání, vyrobené z  éte-
rických olejů. 

Přírodní tip na prevenci proti klíšťatům 
Smícháme 1dcl jedlého oleje (rýžový, sezamový, kokosový), 

přidáme 10 kapek levandulového, 10 kapek tújového a 10 ka-
pek rozmarýnového oleje. Natíráme na obnažené části těla. 
Pozor – nepoužívá se vnitřně.  
 Když už klíště chytneme, máme první pomoc – sníme ume-
bošku nebo umekuličky (jsou vhodné na cesty a nosit je při 
sobě) 

Svatojánská noc není spojena jen s magií, bylinkářstvím, silou 
ohně a  vod, ale také s množstvím mystických příběhů. Ožívají 
nadpřirozené síly a  otevírá se  brána mezi světy. Víly tancují 
na  lukách rozkvetlých lučním kvítím, skřítci odhalují zlaté žíly 
ve  skalách, ranní rosa se  mění na  perly… Pokud chcete 
na vlastní oči uvidět tyto kouzelné zázraky, probděte stejně jako 
naši předkové celou svatojánskou noc pod hvězdným nebem 
a přivítejte východ slunce. 

Ivana Pedálová

Cizrnové karbanátky                                                                    foto Ivana Pedálová
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Sportovní centrum Na Kocourku zahrnuje v  současnosti přes 
dvě stě atletů různého zaměření od  malých dětí po  dospělé. 
V roce 2012 začínalo pouze s boxem. 

Hlavní trenéři Luboš Lacina a Kamil Černý se snaží mladým 
sportovcům ukázat, že sport působí na lidské tělo a mysl obecně 
velmi pozitivně. Ačkoliv upřednostňují výkon, dávají příležitost 
i těm, kteří závodit nechtějí nebo nemohou. Do závodů je netla-
čí. 

Chtějí, aby tréninky jejich účastníky nejen bavily, ale zároveň 
je zdokonalovaly a  učily novým dovednostem. V  duchu hesla 
‚Sportovec hrdina i gentleman‘ vedou atlety k férovému chování 
a poctivosti ve stylu fair-play. (zdroj www.scns) 

Jedním z důkazů, že svoji práci dělají dobře, je jejich odcho-
vanec, několikanásobný šampion a  reprezentant ČR v  boxu 
Miloš Bartl (27let). Usměvavý mladík se srdcem na dlani půso-
bí neuvěřitelně mile a  skromně. Vyučil se  automechanikem 
s tím, že nastoupí do otcova autoservisu. Vystudoval obor Pod-
nikání a půl roku žil v Holandsku, kde pomáhal jedné belgické 
firmě instalovat protonový urychlovač pro léčbu rakoviny. 

S  boxem začal zhruba v  šestnácti letech, inspirací mu byl 
starší bratr. K  rozhovoru s  ním přišel i  jeden z  jeho trenérů, 
dlouhán se  zlomeným nosem Luboš Lacina, bývalý boxer (tři 
roky v extralize). 

Co znamená být šampionem v boxu? 
Miloš: Jsem pětinásobný mistr republiky ve střední váze do 
75  kg v  řadě za  sebou. Naposled jsem vyhrál v  roce 2021 
na turnaji, kterého se zúčastnilo osm nejlepších boxerů v ČR. 

Podle postavy bych vás na boxera asi netipovala 
Miloš: Nejsem žádný pořízek a také to nepotřebuji. 
Luboš: Boxeři nejsou kulturisté, nemusí ukazovat namaka-
nou figuru. Svalová hmota samozřejmě hraje svoji roli, 
důležitější v zápase je ale zvládnutá technika a taktika. 
Miloš: Je-li boxer až příliš osvalený, bere mu to kyslík 
a rychlost, brzy mu dochází dech. 
Luboš: Nutností je vyvážený poměr mezi svaly a tukem, aby 
se tělo stihlo dostatečně okysličovat. 

Netušila jsem, že je box taková věda 
Luboš: Je to hodně náročný a  komplexní sport. Obecně 
rozšířená představa, že čím větší svaly tím lepší boxer, není 
pravdivá. 
Miloš: Spousta lidí se  už předem takového svalovce bojí, 
protože budí hrůzu, ale je to jenom hmota. Většinou mu 
chybí rychlost, výbušnost, postřeh, reflex, uvolněnost. Box 
vůbec není jen o hrubé síle, ta se v  ringu eliminuje, je po-
třeba mít právě to ostatní. 

Bydlíte v Kladně a boxujete za Strašecí. Jak to? 
Miloš: Ve Strašecí mám kmenový oddíl. V Kladně jsem začí-
nal u skvělého pana Jančaty. Po pár letech jsem cítil, že jsem 
ustrnul na  jednom místě, že se můj výkon neposouvá a ná-

hodou jsem na  extralize potkal Luboše Lacinu. Už za  tři 
čtvrtě roku jeho tréninku jsem se  stal poprvé mistrem 
republiky. Jsem mu moc vděčný. 

Co další trenéři? 
Luboš: Na Milošovi děláme tři. Ve strašeckém sportovním 
centru ho trénuju já a Kamil Černý a v reprezentaci dlouho-
době v Česku žijící Rus Vasil Larionov. 

Jaký je rozdíl mezi amatérským a profesionálním boxe-
rem? A co jste vy? 
Miloš: Dnes se neříká ‚amatérský‘, ale ‚olympijský‘, v tom už 
je odpověď. Profesionální boxer se nemůže účastnit mistrov-
ských zápasů a donedávna ani olympijských her. Toto je už 
povolené, ale profíci tam skoro nemají šanci uspět. Ne že by 
nebyli dobří, ale mají úplně jiný styl. Jejich zápasy mají jinou 
délku, taktiku, prostě úplně všechno. 
Luboš: Rozdíl je totiž v  naprosto odlišných pravidlech. 
Olympijští (amatérští) boxeři bojují na turnajových soutě-
žích v  kolech 3 x 3 minuty, vítězové postupují do  dalšího 
turnaje. 

Profesionální box je především byznys, velká show. Boxuje 
se bez tílek ve 4 až 12 kolech, vždy jeden zápas za večer. Po-
stupuje se  po žebříčku až k  vrcholnému, vítěznému klání 
třeba jen jedenkrát za rok. 
Miloš: Jsem amatér-olympionik, i  když nechodím do práce 
ani nestuduju a plně se věnuju boxu. Profi kariéru bych chtěl 
odstartovat až za dva roky po olympiádě v Paříži. 

Na té loňské v Tokiu jste nestartoval? 
Miloš: Měl jsem tříštivou zlomeninu předloktí, nestihl jsem 
se kvalifikovat. Dosud mám v ruce kus železa a šrouby, zatím 
jsem neměl čas nechat si je vyndat. Absolvoval jsem mi-

Miloš Bartl – boxer ve stylu fair-play

Zleva: Karel Hořejšek (do 81 kg) , Luboš Lacina, Kamil Černý a Miloš Bartl (do 
75 kg). Oba boxeři byli v roce 2019 mistři ĆR                                   Foto archiv scns
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strovství Evropy a světa a spoustu dalších turnajů, už to ale 
dost bolí. 

Jak s tím můžete boxovat? 
Luboš: Lepší, než kdyby v ruce železo neměl. Samozřejmě že 
ne pro tvrdost úderu, ale ruka je po  úrazu víc zpevněná. 
Jinak – úderová plocha v  boxu je jen na  kloubech ruky, 
předloktím Miloš fakt nikoho praštit nemůže. Navíc při 
zápasech čistotu a  správnou techniku pochopitelně hlídají 
rozhodčí. 
Miloš: Za měsíc jedeme do  Jerevanu na mistrovství Evropy, 
po něm půjdu na operaci. 

Není box jen o samé bolesti? 
Miloš: Samozřejmě že bolí, ale je v  něm taky spousta 
adrenalinu. Box není o  mlácení se  do hlavy, je o  taktice, 
propracované technice a  pro mě asi nejdůležitější – úctě 
k soupeři.  
V olympijském boxu se k sobě chováme hezky, máme skvělé 
vztahy. Přejeme si navzájem štěstí. Se soupeřem dobře víme, 
co stálo za tím, než jsme se proti sobě postavili. Poraženému 
vždycky podám ruku, on mi pogratuluje a opačně. Navenek 
to možná vypadá jinak, ale my k sobě opravdu cítíme velkou 
úctu.  
Zápas je jako šachová partie, kdy se  snažíme protivníka 
přehrát, ne ho zničit. 
Co je pro vás v přípravě nejdůležitější? 

Miloš: Box je komplexní sport po  všech stránkách. Člověk 
musí být rychlý, hbitý, musí umět taktizovat, mít postřeh 
a rytmus. A správně nastavenou hlavu. 

Co tím myslíte? 
Luboš: Každý je jedinečný a univerzální návod neexistuje. 
Miloš: Někdo potřebuje pořádně nahecovat, jiný musí mít 
strach a  využít ho ve  svůj prospěch, pro dalšího je nutný 
klid. Znám sportovce, kteří jsou na  trénincích úplně skvělí, 
ale v ringu podají nulový výkon. Nemají správně nastavenou 
hlavu. 

Jak to máte vy? 
Miloš: Abych zaboxoval, jak nejlíp umím, potřebuju vnitřní 
klid. Pak jsem spokojený. Pro mě je důležité vědět, že i když 
prohraju, vrátím se domů k milující rodině. Boxuju nějakých 
dvanáct let, ale až v  poslední době mám před zápasem 
pohodu i v hlavě a to chci rozvíjet. Když jsem si uvědomil, že 
box není středobodem vesmíru, že se život netočí jen kolem 
něho, šly moje výkony nahoru. Uvolnil jsem se. 

Zažil jste někdy velký propadák? 
Miloš: Proher bylo samozřejmě hodně. Pro mě byl asi nej-
větším propadákem zápas na extralize v roce 2019. 
 Obhajoval jsem mistra a  byl jsem pěkně namyšlený. Pod-
cenil jsem soupeře. Ohnal se  tak, že mě rozhodčí počítal. 
Sice jsem na body vyhrál, ale nebylo mi ze mne samotného 
vůbec dobře. 

A váš největší úspěch? 
Miloš: Papírově je pro mě nejvíc titul mistra ČR a  deváté 
místo na Evropě. Ale teď si nejsilněji vážím toho, že jsem 
nedávno v dubnovém Grand Turnaji v Ústí nad Labem stačil 
světovým boxerům a byl jim důstojným soupeřem. 
Luboš: Pro mě byl zatím největším Milošovým úspěchem 
poslední zápas právě v Ústí. Sice prohrál 3:2 na body, ale vý-
kon měl prostě úžasný. Zaboxoval tam naprosto vyrovnané 
zápasy jak se  současným olympijským vítězem, tak s mi-
strem Asie i s mistrem světa. 

Lída Faflíková

Miloš Bartl v rohu během zápasu                                                       Foto archiv scns
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Před dvěma roky vyšel v měsíčníku rozhovor s dvanáctiletým 
nadějným basketbalistou ze  Strašecí Kryštofem Brezíkem 
a  jeho tátou Davidem Brezíkem. Na ukázku tehdy přinesl 
množství získaných medailí a ocenění za poslední sezónu a bylo 
zřejmé, že má Kryštof dobře našlápnuto. 

Po dubnovém veleúspěšném Mistrovství ČR U14 v basketbalu 
2022 jsme se  setkali znovu. Kryštof totiž se  svým týmem 
ze Sokola Pražského přivezl z mistrovství zlatou medaili v ka-
tegorii U14, navíc byl vyhlášen nejužitečnějším hráčem v  dů-
ležitém zápase s Tygry Brno a  ke  všemu i  nejlepším střelcem 
turnaje. Nakonec jako nejlepší hráč letošního Mistrovství ČR 
(MVP) byl osobně oceněn velkým skleněným pohárem. 

Kryštofovi je nyní 14  let, je vyšší, mužnější, ale stále stejně 
skromný. 

Máš za sebou čerstvý velký úspěch. Povídej o něm… 
Kryštof: Vyhráli jsme s týmem Sokola Pražského Mistrovství 
ČR v basketu pět na pět, ačkoliv jsme vůbec nebyli favority. 
Tím byl opakovaně tým NH Ostrava. Letos jsme ale byli lepší 
my. 
David: Pro upřesnění – v  basketu se  hraje nadregionální 
soutěž, liga a nejvýš extraliga, a  to zvlášť pro Čechy a pro 
Moravu. Sokol Pražský se  z  ligy dostal do  české extraligy 
a jako třetí ze čtyř týmů se pak potkal s dalšími sedmi týmy 
na mistrovství ČR. Už to byl samozřejmě úspěch. Nikdo ale 
neočekával, že by kluci dokázali zvítězit. Že by tak zařádili 
a nakonec i zazářili. Podali neuvěřitelný výkon. 

Jak se hráči v basketu člení? Podle věku? 
David: Hraje se  v  kategoriích U14, U15, U17, U19 a muži. 
Kluci vyhráli kategorii U14. 

Kolik je v sokolském týmu hráčů? 
Kryštof: V  klubu je nás v mé věkové kategorii asi patnáct. 
Na turnaj nás jelo podle soupisky dvanáct, já hraju na pozici 
rozehrávače. 

Jak často trénuješ? 
Kryštof: Mám šest tréninků v  týdnu, někdy i  dva denně 
a  dojíždím na  ně do  Prahy. Na  nic jiného než na  basket 
a školu nemám čas. 
David: O  víkendech jsou utkání a  jeden den v  týdnu má 
Kryštof nařízeno netrénovat. Rodinný program se  musí 
přizpůsobit jemu, jinak to nejde. 

Můžeš ve  svém věku hrát i  v 
zahraničí? 
Kryštof: Ano, už jsem měl jednu 
sezónu hrát ve Španělsku. 
David: Přemýšleli jsme o tom, ale 
Sokol mu tady v  Česku dal 
takovou nabídku, že jsme tu 
raději zůstali. Dostal možnost 
hrát extraligu U14, U15 i  U17, 
navíc Mistrovství ČR U14 a  teď 
úplně nově i Mistrovství ČR U17. 
Ve Španělsku by byl jen v  jedné 
kategorii. U  nás má daleko víc 
příležitostí, může trénovat napříč 
kategoriemi a  má i  specializo-
vaného trenéra pro individuální 
trénink. 

Co to znamená? 
Kryštof: Jde například o střeleckou, ale také psychologickou 
přípravu, která má pomoci hráči podávat opakovaně dobrý 
výkon. Aby byl v  pohodě nejen fyzicky, ale i  psychicky. 
S  trenérem jsme si sedli. Vždycky probereme moje reakce 
v  zápasu. Snaží se, abych příliš neřešil, co se  nepovedlo, 
poučil se z toho a šel dál. Občas už se mi to i podaří. 

Zmínil jste, že syn bude hrát v kategorii U17, jak to? 
David: Než jsme jeli sem na rozhovor, volal trenér z U17, že 
Kryštofa chtějí na  Final Four. Jedná se  o  utkání čtyř nej-
lepších týmů v republice hrajících tuto nejvyšší soutěž. 

Pro Kryštofa je to obrovská pocta a  šance, která se  ne-
odmítá. Pravděpodobně si zahraje méně minut než obvykle, 
ale zase jde o velmi zajímavou zkušenost. 

Kryštof hraje nejen v Česku, ale občas i po Evropě, že? 
David: Se Sokolem Pražským se účastnili soutěže EYBL, což 
je Evropská basketbalová liga mládeže. Celý rok jezdili 
po Evropě. V týmu jsou hráči nejen ze Sokola, může si totiž 
vypomoct i  hráči z  jiných spřátelených klubů. Bohužel 
se  kluci kvůli více zraněným spoluhráčům nedostali 
do  finále. Oproti soupeřům hráli naposledy jen v  osmi 
a  nedalo se  pořádně střídat. I  přesto si Kryštof odvezl 
několik ocenění MVP a tuto zahraniční zkušenost za týmový 
neúspěch nepovažujeme. 
Kryštof: Na  konci června budu hrát tady na  Olympiádě 
mládeže v  týmu složeném z hráčů ze  Středočeského kraje. 
Některé znám, jiné vůbec, tak uvidíme, jak si sedneme. 

Končíš osmičku, budeš se pomalu rozhodovat, kam dál 
Kryštof: Zvažujeme doma několik možností včetně studia 
v USA. To by mě lákalo nejvíc… 
David: Pochopitelně, ale pro nás rodiče je to hodně složité. 
Na druhou stranu si uvědomujeme, že ve Spojených státech 
by mohl získat nové zkušenosti. Zatím ale nic rozhodnutého 
není. 

Pro všechny případy už ale Kryštof piluje angličtinu… 

Lída Faflíková

Mistrovský úspěch v basketbalu U14

Vítězný tým z MČR, Kryštof uprostřed 1. řady                                     foto archiv SP

Kryštof se  zlatou medailí z MČR 
a  pohárem pro nejlepšího hráče 
turnaje                                 foto-lf- 
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Znovuzrození mládežnického tenisu ve Strašecí
Po dlouhých 21 letech od posledního tenisového týmu mlá-

deže ze Sokola Nové Strašecí se konečně v tomto roce poda-
řilo složit mládežnické družstvo ročníků 2013 a 2014. 

Vše započalo před 3 roky zájmem skupinky rodičů a  ná-
sledným náborem dětí do  tenisové školičky pod vedením 
trenéra II. třídy Jiřího Zímy. 
O své práci říká následující: 

Od jara do  podzimu využíváme venkovní dvorce v  našem 
areálu vedle fotbalového hřiště, na zimní období se přesouváme 
do  tělocvičny zdejší základní školy. Chci poděkovat jejímu ve-
dení za  tuto možnost, děti tak nemají výpadek a mohou stále 
trénovat. 

Velký dík patří i rodičům, kteří je týden co týden na  tréninky 
doprovázejí a jsou jim oporou. 

Období covidu jsme zvládli dobře. Děti ho přečkaly doma 
se  školními povinnostmi a po ukončení lockdownu se k  tenisu 
nadšeně vrátily. 

Bylo příjemné se se všemi po dlouhé době opět shledat a po-
kračovat v  započaté práci a  rozvoji všestrannosti v  tomto 
sportu. Proto jsme se v klubu rozhodli (i za podpory města Nové 
Strašecí a jím vypsaného grantu) přihlásit tento ročník mládeže 
do  Krajské soutěže Babytenisu „Memoriálu Z. Kocmana – 
skupiny A“. 

Tým ve  složení 3 dívek a 4  chlapců pod vedením trenéra 
a  současně kapitána týmu sehrál svůj první životní zápas 

7.  května na  tenisových dvorcích klubu SK Kladno za  veliké 
podpory rodičů, sourozenců i prarodičů. 

Utkání pro nás sice nedopadlo vítězně, prohráli jsme ho, ale 
děti byly šikovné a bojovaly ze  všech sil. Pár slziček zklamání 
se objevilo, ale věřím, že přijdou i šťastnější a vítězné souboje. 

Další zápasy se odehrají v průběhu května a  června. Naše 6 
členná krajská skupina se  zúčastní celkem pěti utkání, a  to 
doma i venku. 

Pro nás všechny to je velká zkušenost a  návrat do  dob, kdy 
dvorce byly denně plně obsazené a  navštěvované přáteli 
oblíbeného bílého sportu. 

text a foto Jiří Zíma, 
trenér a kapitán týmu

Zleva: Petr Roubíček, Vojtěch Hanuš, Eliška Rudolfová, Adam Haužvic, Viktorie 
Lopourová, Babeta Šandová a Alexandr Závora spolu s Jiřím Zímou

Výzva pro malé cyklisty ze 
Strašecí 

Cyklokroužek a cyklistický oddíl Velo 
Akademie opět začal letos v květnu s cy-
klistickými tréninky v Novém Strašecí. 
Konají se pravidelně každé úterý, sraz 
vždy v 17.30 u pumptracku na fotbalovém 
hřišti. 
Tréninky jsou určeny pro děti do 15 let, 
spodní hranice je limitována schop-
nostmi a individuální vyspělostí.  

Tak přijeďte, mrkneme na to... 

Martin Raufer 
trenér 
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AKCE, VZPOMÍNKY

V  březnu letošního roku uplynul 1 rok 
od úmrtí pana Josefa Zíky ml. 

Vzpomínají synové, bratr a  sestra s  rodi-
nami. 

V červnu uplyne 20 let od úmrtí paní Bohuslavy Zíkové a 30 let od úmrtí pana Josefa 
Zíky. 

Vzpomínají dcera a syn s rodinami, vnoučata a pravnoučata.

Dne 19.  června uplyne již sedm let, kdy 
nás navždy opustil náš milovaný tatínek, 
dědeček a pradědeček pan 
Václav Knobloch. 
Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpomeňte 
s  námi. S  láskou stále vzpomíná dcera 
s rodinou.

Dne 11.  června uplyne 25  let, kdy jsme 
se  naposledy rozloučili s  naší manžel-
kou a maminkou Jindřiškou Žučkovou. 

S láskou v srdci stále vzpomínáme. 
Rodina

Kdo poznal Tě, ten měl Tě rád. 
Uměl jsi pomoci, potěšit i rozesmát. 
Takoví lidé by neměli umírat. 
Dne 22.  června uplyne 1 rok od  úmrtí 
pana Josefa Kantora. 
S  láskou vzpomínají manželka Renata, 
dcera Kateřina s manželem, sestra Sylvie 
s rodinou a rodina Vitnerova.
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Maturity na novostrašeckém gymnáziu ve fotografii
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